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04 ubat 2010 Per embe

NC  OTURUM

Aç lma Saati:11.08

BA KAN: Mehmet Altan KARAPA AO LU (Bursa)

BA KAN VEK : Polat TÜRKMEN (Zonguldak)

SÖZCÜ: Mustafa Kemal CENG Z (Çanakkale)

KÂT P ÜYE: Halil ÜNLÜTEPE (Afyonkarahisar)

(Oturum Ba kan Vekili Polat Türkmen taraf ndan aç ld )

imdi, s ra Türk Mühendis ve Mimarlar Odas  Birli i Maden Mühendisleri Odas nda.

Ho  geldiniz.

Evet, buyurun Mehmet Bey.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – Maden

Mühendisleri Odas  ad na hepinize sayg lar sunuyorum.

Madencilik Ara rma Komisyonunun Odam za yazd  yaz  üzerine yapt z

çal may  sizlerle payla mak üzere buraya geldik. Sizlerle çok önemli olan, madenlerin

sorunlar , çözüm önerilerini, Odam n görü lerini payla p yine çözüm önerileriyle de yüce

Meclis çat  alt nda çözüm bulmak amac yla buraya gelmi  bulunuyoruz.

Ben k saca Odam  tan tay m. Maden Mühendisleri Odas  Anayasa’n n 135’inci

maddesine göre kurulmu  kamu kurumu niteli inde bir meslek örgütü. 13.182 üyesi var

bugün itibar yla. Türkiye'nin otuz ilinde ve on ilçesinde i  yeri temsilcili i olan, üyelerinin

büyük ço unlu u da madencilik sektöründe çal an bir meslek örgütü. Elli be  y ll k kurulu

tarihi vard r. Odam z insan  ve insan eme ini merkeze koyan, madencilik faaliyetlerinin,

kamunun etkin gözetim ve denetiminde yürütülürken di er taraftan bu faaliyetlerin çevreyle

uyumlu olmas  da önemseyen, temel olarak da ekonomik kalk nmaya ve yoksullu un

azalt larak gelir da n düzeltilmesi hedeflerine yönelik bir madencilik politikas

olu turmas  gereklili i ve toplumun yarar , gerekse sektörün yarar  aç ndan da bunun

büyük önem ta  dü ünüyoruz.

Bu madencilik politikas na yönelik temel ilkelerimizi k saca arz edeyim. Her türlü

ekonomik faaliyette oldu u gibi madencilik faaliyetlerinde amaç insan n refah ve mutlulu u

diye dü ünüyoruz. nsan onuruna ve eme ine sayg , madencilik faaliyetlerini planlama ve

uygulanmas nda hareket noktas  olmas  gerekir ve tüm madencilik faaliyetlerinin kamu yarar
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öncelikli olarak göz önünde tutulmas  da önemsiyoruz Oda olarak. Yine sektörün

geli mesine yönelik olu turulacak tüm amaç ve hedeflerde bilimsel ve teknik temeller

üzerine oturtulmu  çal malar n önemli oldu unu vurguluyoruz. Madencilik sektörünün tüm

alt sektörlerinde üretimin art lmas  önemsiyoruz ancak bu söz konusu üretimin hedefini

sadece d  sat m de il, ülke sanayi sektörlerine girdi olarak kullan lmas  gerekti ine

inan yoruz. Bu çerçevede madencilik sektörünün planlanmas nda ülke sanayi sektörleriyle

entegrasyonunu da önemli buldu umuzu belirtmek istiyoruz. Yine, ülkemizin ihtiyac  olan

enerjinin yerli maden kaynaklar zdan kullan lmas n öncelikli hedef olmas  gereklili ini

söylüyoruz. Sanayinin ihtiyac  olan ucuz enerji üretiminin sa lanmas  ve bu enerjinin sürekli

ve güvenilir olmas  bak ndan yerli maden kaynaklar n kullan lmas n da bir gereklilik

oldu unu vurguluyoruz. Elektrik enerjisi arz talep dengesinin sorunsuz sürdürülebilmesi için

ulusal maden kaynaklar za öncelik veren ak lc  bir politikan n zaman kaybedilmeden

olu turulmas  ülke yarar  aç ndan önemli buluyoruz.

Burada unu ilave etmek istiyorum: Hepinizin bildi i gibi elektrik enerjisinde u anda

yakla k yüzde 48,5 oran nda do al gazdan elektrik enerjisi elde ediyoruz, yakla k yüzde

8,5 oran nda da ithal kömüre dayal  santrallerden elektik enerjisi elde ediyoruz. Bunlar

toplad zda yüzde 57 gibi bir elektrikte…

HAL L ÜNLÜTEPE (Afyonkarahisar) – Do al gaz kaçt ?

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – Yüzde

48,5. Bu, 2009 rakamlar .

imdi, burada özellikle do al gaza ba  olan elektrik enerjisinin ya att  sorunlar

hepimiz biliyoruz, ya yoruz ama ülkemizde de 12 milyar ton linyit rezervi var, 1,5 milyar ton

ta  kömürü rezervi var, u anda yerli kaynaklara dayal  8.400 megavat kurulu güç var ama

yine teknik hesaplara göre bir 10 bin megavat daha kömüre dayal  santral kurulabilecek

kapasite var. Özellikle Af in-Elbistan Havzam z ba ta olmak üzere, ki 4 milyar ton kömür

vard r u anda üretime haz r, aç k i letme yap lacak pozisyondad r, i letme maliyetleri

oldukça dü üktür. Bu anlamda Elbistan ba ta olmak üzere Tufanbeyli, Saray, Çank -Orta

gibi havzalar n elektrik enerjisi üretimine yönelik planlanmas  büyük önem arz

etmektedir. Ya ad z kriz belki elektrik talebini bir nebze dü ürmü  olsa da büyüme

n yüzde 7-8’lere ula nda elektrik talebinin de yüzde 8 olaca  göz önüne

al nd nda uzun vadeli yat mlarda mutlaka yerli kaynaklara yönelik çal malara büyük
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önem verilmesi gerekmektedir. Bu “al ya da öde” anla malar n da -bugünler de Hükûmetin

de gündeminde bildi im kadar yla- ne kadar ülkeyi s nt ya soktu unu da hepimiz biliyoruz.

Bunun bir an önce yerli kaynaklara yönelik olarak de tirilmesinde hem bu dedi im

anlam yla ülkenin enerji arz güvenli i anlam nda ihtiyaç vard r hem de kömürden elde edilen

elektrik enerjisinde maliyet aç ndan çok ciddi art lar vard r. Rakam vermek gerekirse:

Ortalama, linyitten elde edilen elektrik enerjisinin kilovat saati 4-5 sent civar nda iken bu

do al gazdan elde edilen elektrik enerjisinin maliyetinin 8 ile 12 sent aras nda de ti i

bilinmektedir. Yine istihdam aç ndan da bir rakam vermek istiyorum: Bin megavat kurulu

gücü olan bir santralde do al gazla çal yor ise ortalama 250 ki i çal yor. Oysa bin

megavatl k bir kömürle çal an santralde kömür oca  dâhil 2.500 ki i çal r yani 10 kat

daha fazla insan çal rma ans na sahipsiniz ve ülkemizdeki i sizli in de ciddiyeti göz

önüne al nd nda bu tür bir kayna n ne kadar önemli oldu unu bir kez daha vurgulamak

gerekir. Hem istihdam boyutuyla hem arz güvenli i boyutuyla hem de maliyet boyutuyla

bat zda yerli kaynaklara yönelmenin ülkemizin yarar na oldu u a ikârd r. Bu anlamda

Oda olarak da bu görü ümüzü sizlerle payla may  bir görev biliyoruz.

Ülkemiz madenler aç ndan, özellikle çe itlilik aç ndan zengin bir ülke. Her ne

kadar büyük rezervlerimiz yoksa da birkaç maden d nda, örne in bor, toryum, trona,

mermer ve endüstriyel ham maddeler konusunda ansl  bir ülkeyiz  ve bu rezervlerin arama

ile art laca  da a ikârd r.

Madenler arand kça bulunacak kaynaklard r. 1935 y nda o günkü cumhuriyetin

kadrolar  taraf ndan kurulan Maden Tetkik Arama Enstitüsü, 1935 y ndan beri görevini

lay yla yaparken özellikle 1980’lerden itibaren ba layan özelle tirme ve neoliberal

politikalar sonucunda da ve o y llarda ç kar lan, 1985’te ç kan 3213 say  Maden Kanunu’yla

MTA özel bir sektör gibi de erlendirilmi , s radan bir irket statüsüne dönü türülmü tür.

Oysa, Türkiye’deki bütün madenlerin bulunu una bakt zda, burada MTA’n n izlerini

bulursunuz, onun ciddi katk lar  görürsünüz ama MTA’n n bu fonksiyon de ikli inden

sonra ne yaz k ki ülkemizde çok ciddi bir maden kayna  bulunamam r ya da

geli tirilememi tir ciddi anlamda, birkaç örnek d nda bunu söylemek mümkün de ildir. Bu

anlamda MTA’n n yeniden, bugünkü statüsü de göz önüne al narak, ülkenin konumu göz

önüne al narak yeniden de erlendirilip yeniden yap land lmas nda önem arz ediyoruz.
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Ben bu konuda, hem MTA’da uzun y llar çal  arkada z As m Bey’in de

katk lar  olacakt r,  sözü ona veriyorum.

ODA ESK  BA KANI ASIM KUTLUATA – Maden Tetkik Arama Genel Müdürlü ünde

uzun y llar çal m, Maden Mühendisleri Odas nda da uzun y llar görev yapt m.

Arama konusunda 3213 say  Yasa’yla MTA’n n Kanun’dan gelen, 6309’dan gelen

görevleri bir noktada ortadan kald ld  ve uzun y llar MTA, gerek personel gerek makine

ekipman aç ndan belli s nt lar ya ad . Sonradan 5177 say  Kanun’la… Yani bu süreç

içerisinde de bu s nt lar görüldü, ülkede madenlerin aranmad  yani özel sektörün bu riskli

alana, yeteri kadar aramaya kaynak ay rmad  görüldü. Yani, gene devlete önemli bir görev

dü tü ü gerekçesiyle 5177 say  yani 3213 say  Yasa’y  de tiren 5177 say  Yasa’da

MTA’y  yeniden eski i levine kavu turacak ekilde -47’nci madde olarak Kanun’da- yeniden

görevler verildi. Ancak, bu süreç içerisinde MTA’da gerek personel aç ndan gerek makine

ekipman aç ndan önemli bir erozyon gerçekle ti ve eski ku aklarla yeni ku aklar, bir de

eleman al nmad , bir kopukluk olu tu. Yani günümüzde, bu yanl  gidi e dün “Dur.”

denilmi ti ancak yeniden bir de erlendirme yap lmas , gerek personel gerek ekipman,

malzeme aç ndan yeniden de erlendirme yap lmas  gerekti ini…

Bir de i te, bundan uzun y llar önce yüzde 4-5 tenörlü bak rlar i letilirken bugün

0,50’lere kadar dü tü. MTA’n n rezervlerin tespitinde yeniden bir de erlendirme yaparak

daha görünür rezerve yönelik, daha i letilebilir rezerve yönelik çal malar yapmas  gerekir.

Ayr ca MTA’da laboratuvarlar, analizler bunlar y llarca devam ediyor. u anda belli

çal malar yap yor ama bunlara da h z verilmesi gerekir. Akredite olmu , Türkiye'deki

hakem laboratuvar  olacak ekilde bu sistemin yeniden donat lmas  gerekir diye

dü ünüyorum.

Te ekkür ederim.

BA KAN – Biz te ekkür ederiz.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI  MEHMET TORUN –

Aramadaki bu özetten sonra yine madencilik sektöründe aramadan uç ürüne kadar her

amada ileri teknoloji kullan n önemli oldu unu vurguluyoruz. Burada ileri teknoloji

kullan nda daha temiz, daha etkin bir madencilik süreç ve ürünlerin temini bak ndan

önemli oldu unu da sizlerle payla mak istiyorum.
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Yine burada geli mi  teknoloji kullan  ve madencilik teknolojilerinin geli tirilmesi

sektöre önemli katk lar yapacakt r. Bu çerçevede bu teknolojilere uyum sa layacak nitelikli

eleman n da sektörde çal lmas  büyük önem arz etmektedir. Biz bu anlam yla madencilik

faaliyetinin her a amas nda en az bir maden mühendisinin çal lmas  ve bu teknolojiyi

kullanacak, oradaki sistemi, yeni teknolojik geli melere adapte edecek maden mühendisinin

kullan lmas  da burada çok önemsiyoruz mesleki anlamda ama bugün ne yaz k ki pek çok

maden i letmesinde, özellikle özel sektörde maden mühendisi ya on be  günde bir gidip

denetleyen ki i pozisyonunda ya da hiç bulunmamaktad r. Sadece evraklar  imzalayan,

29’uncu madde belgelerini imzalayan bir ki i pozisyonundad r. Bunun mutlaka i in gere i

olarak düzeltilmesinde fayda vard r diye dü ünüyoruz.

Yine bizim tespitlerimize göre ülke madencilik sektörünün en önemli

darbo azlar ndan birisi de gerek kamu gerekse özel sektördeki yönetsel yap lar n

verimsizli idir. Bu yap lar n verimlili ine yönelik çal malar madencilik sektörünün geli mesi

bak ndan son derece önemlidir. Söz konusu yap larda effafl k ve hesap verilebilirlik

mutlaka sa lanmal r. Özellikle ben kamu kurulu lar nda son y llarda yap lan atamalar n

liyakate önem verilmeden yap ld ,  kendine yak n insanlar n getirildi ini ve bunun

madencilik sektörüne de ülkeye de büyük zararlar verdi i kanaatindeyim. Bunun mutlaka

düzeltilmesi gerekir k deme, liyakate, ba ar ya önem veren bir yap lanman n mutlaka

kurulmas nda yarar görmekteyiz.

Yine sektörde pazar ara rmas  yeterince geli tirilmemi tir. Bu konunun yeniden ele

al narak gerek mevcut gerekse geli en pazarlar n yak ndan takip edilmesi ve de ikliklere

uygun stratejilerin geli tirilmesi de önemlidir.

Yine çok önemli buldu umuz bir konu çevre faktörüdür. Hepinizin bildi i gibi son

llarda çevreye ra men hiçbir ekonomik faaliyetin yap lmas  mümkün görülmemektedir,

do ru da de ildir ama madencilik sektöründe de çevreye uyumlu teknolojiler kullan larak

madencilik yap lmas n olas  oldu unu, bunun mümkün oldu unu biliyoruz ve bu anlamda

da böyle bir ya madencilik ya çevre gibi bir dayatma yerine çevreyi koruyacak teknolojiler

kullan larak madencili in yap lmas  önemsiyoruz ve bunun da yap labilece ini söylüyoruz.

Di er bir konu: Madencilik sektöründe kamuoyu bilgilendirmesi çok büyük önem arz

etmektedir. Madencili in istihdam yaratan, sanayile menin ana girdisini sa layan ve katma

de er yaratan bir sektör oldu unu topluma anlatmal  ve bu konuda da toplumu do ru
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bilgilendirmenin önemli oldu unu biliyoruz. Toplumsal ve ekonomik bak mdan madencilik

yap lmas  için sektörde bulunan kurum ve kurulu lar, devlet, demokratik kitle örgütleri, sivil

toplum örgütlerinin birlikteli i büyük önem arz etmektedir. “Ben yapt m, oldu.” mant yla

yap lan hiçbir faaliyetin sonuna kadar gidemeyece i a ikârd r. Bu nedenle, özellikle bir

meslek kurulu u olan Maden Mühendisleri Odas n, 13 binin üzerinde üyesiyle, birikimiyle

bu konularda görü ünün de al nmas  ve bugün sadece görü ünün al nmas  de il, bu

görü ün de erlendirilmesi ve hayata geçirilmesini de önemsiyoruz ve talep ediyoruz.

Yine madencilik sektörüne ili kin al nacak kararlarda ilgili yöre halk n kat  çok

önemlidir. Son zamanlarda hepimizin bildi i, yöre halk n direni leri, itirazlar  da her

yerde görüyoruz. Burada sadece Ankara’dan emir komuta ile yap lacak olan uygulamalar n

bir yerden döndü ü, bir yerde hepimizi s nt ya soktu u da bir gerçektir. O anlamda ilgili

yöre halk n da bu tür çal malara kat  ve iknas  da büyük önem arz etmektedir. Bu

sadece bizim sektörümüzde de ya anm yor. Ben Karadenizliyim. Karadeniz’deki derelerde

yap lan küçük santrallerle ilgili itirazlar ve oradaki sorunlar  da hepimiz ya yoruz. te su

meclisleri kuruluyor, yöre halk  direni  komiteleri kuruyor ve sonuçta gelinen noktada da

hepimiz sorunlar ya yoruz. Bunlar için, bunlar  önceden öngörmek, o yöre halk n

kat  sa lamak da önemlidir diye dü ünüyoruz.

Say n Ba kan, de erli üyeler; madencilik sektörünün sorunlar  ve çözüm önerilerini

de yine sizlerle payla maya çal aca m. Biz madencili i di er sektörden ay ran özellikleri

sizlerle k saca payla mak istiyoruz. Tüm sektörler önemli ama madencilik niye önemli ve

di er sektörlerden fark  ne? Bunlar  k saca bir arz edeyim.

Madenler üretildi inde yerine konulamayan tükenen varl klard r. Yani do a size bir

kere bah etmi tir,  tükendi inde bir arpa, bu day tarlas  gibi seneye nadasa b rak p öbür

sene tekrar ekemezsiniz, biçemezsiniz. Dolay yla çok ciddi ekilde planlanmas  ve

de erlendirilmesi gerekir diye dü ünüyoruz.

- Her a amas  çok risklidir, yat m a amas ndan üretim a amas na kadar.

- Yat m geri dönü  süreci uzundur.

- Yer seçim ans  yoktur, bulundu u yerde i letme zorunlulu u vard r. Yani OST M’e

bir atölye kurabilirsiniz, bir hastaneyi herhangi bir yere kurabilirsiniz ama madenler

bulundu u yerde i letilir, oradan al p bir ba ka yerde i letme ans z yoktur.
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- stihdam ve katma de er yaratan emek yo un bir sektördür. Özelli i itibar yla daha

çok emek yo un çal r. stihdam ve katma de eri çok fazlad r. Bilimsel çal malara göre

çarpan  1’e 12’dir yani 1 maden i çisi yan nda 12 tane daha i çiyi dolayl  olarak istihdam

eder.

- Çevreye etkisi önlenebilen veya kontrol edilebilen bir sektördür.

- Genellikle k rsal kesimlerde yap ld ndan göçü önler.

- Madencilik yap lan bölgeler daha h zl  kalk r. Bunun örnekleri vard r. te

Zonguldak cumhuriyetin ilk kentidir. Geli me h na bakt zda o y llarda çok h zl  geli ti i

görülür. Yine Ergani, Artvin-Murgul, Erzurum-Oltu, Tav anl -Tunçbilek gibi ilçelere

bakt zda…

KUTBETT N ARZU (Diyarbak r) – Batman…

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – Batman

hakeza.

Bakt zda oralar n madencilik sektöründen dolay  çok h zl ekilde geli ti ini

görebiliriz.

Ekonomik kalk nma için madenlerin i letilmesi gereklidir. Krizlerden en çok etkilenen

sektörlerden birisidir, ki bunu son 2008 krizinde gördük. Özellikle ham madde ihrac na

dayal  olan madencilik sektörü krizde bütün kepenklerini kapatacak duruma geldi ve çal an

say  da yar  yar ya dü tü. Bizim hesaplar za göre 600 maden mühendisiyle 20 bin

civar ndaki maden i çisi –resmî kay tlar olmamas na ra men bizim tespitlerimizdir- i inden

oldular. Bire bir etkilenen bir sektördür bu anlam yla. Bunu da çok hassas takip etmek

gerekir.

Yine, madencilik faaliyetleri durduruldu unda yeniden üretime al nmas  büyük

maliyetlere neden olmaktad r. Bir ma azay  kapatt zda ya da bir dükkân  kapatt zda

tekrar faaliyete geçirmek nispeten kolayd r ama bir madencilik sektörünü, özellikle yer alt

letmesini kapatt zda onun içi su dolar, göçükler olu ur, yeniden bak , haz rl  ve

üretime al nmas  çok ciddi maliyet gerektirir ve gaz birikir yer alt nda yine bunun yan nda.

Bunlar  temizlemek ve üretime almak çok ciddi maliyetlere neden olur. Bu nedenle

madencili in kesintiye u ramadan yap lmas  da büyük önem arz etmektedir.
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Ben buradan sonra k sa k sa sorunlar ve çözüm önerilerimizi sizlerle payla mak

istiyorum.

te birinci önceli imiz, mühendise gereken önem verilmemektedir. Bu bir tespittir.

Çözümü de madenlerin aranmas , bulunmas , rezerv hesaplar , tetkik ve analizleri ile

teknolojik özellikleri bütünüyle bir mühendislik hizmetidir. Bu i lemlerin hepsinde mühendise

gereken önem ve de erin verilmesi hâlinde ülke ekonomisine daha büyük fayda

sa lanacakt r diye dü ünüyoruz.

Bir ba ka sorun: Yürürlükte bulunan  Kanunu 50’den az i çi çal an i  yerlerinde i

güvenli i mühendisi bulundurma ve i  güvenli i kurullar  kurulmas  önemsememi tir. Bu

bir eksikliktir bizim sektör için, 80. ve 81’inci madde ba ta olmak üzere. Çözüm olarak unu

öneriyoruz: Madencilik sektörü ba ta olmak üzere çok tehlikeli grup kapsam nda

de erlendirilen -bu i  güvenli i  Kanunu’nun “çok tehlikeli grup” bir  teknik tan r- bütün

 yerlerinde i çi say na bak lmaks n i  sa  ve güvenli i kurullar n olu turulmas , i

güvenli i uzman  ve mühendis çal ma zorunlulu u mutlaka sa lanmal r.

De erli Komisyon üyeleri, burada, son y llarda ya anan maden kazalar ndan

bahsetmeden geçemeyece im. 2008 y nda, yine bizim kay tlar za göre 48 olan ölümlü

kaza say  2009 y nda 92’ye ç km r. Son 10 Aral k 2009 tarihinde Mustafakemalpa a’da

ya anan maden kazas nda da 19 i çimizi ne yaz k ki kaybettik. Ben bu vesileyle hayat

kaybeden tüm maden emekçilerini de buradan bir kez daha sayg yla anmak istiyorum. Bu

kazalar n önlenmesinin mutlaka yollar  vard r. Geli mi  ülkeler bunlar  sa lam r ama ne

yaz k ki ülkemizde hâlâ bu kazalar “kader” olarak görülmektedir. Bunun de tirilmesinin

yolu da yine maden mühendisine, maden i çisine, hem teknik anlamda denetimi sa lamak

hem de ayn  zamanda e itimler vererek bu kazalar n azalmas  sa lamaktan geçmektedir.

Yine bir tespitimiz: Maden Kanunu’nda de iklik yap larak baz  madenlerin özel

idarelere devri söz konusudur ancak özel idarelerde yeterli maden mühendisi kadrosu

olmad  için buradaki denetim yeterince yap lamamaktad r. Bu da i  kazalar n artmas na

neden olmaktad r. Çözüm olarak: Mevcut uygulamada baz  madenlerin denetimi özel

idareler taraf ndan yap lmaktad r. Bu nedenle Maden leri Genel Müdürlü ü te kilat  ve

ta ra te kilat  olu turulmal r, özel idarelerde mutlaka madencilik birimi kurulmal r diye

dü ünüyoruz.
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Kanun’a göre madenler, Anayasa’ya göre hatta, devletin hüküm ve tasarrufu alt nda.

168’inci maddeye göre, devletin mal , kamunun mal  ve bunun denetimi, kontrolü de yine

devlet taraf ndan yap lmaktad r. Bunu da Kanun, Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanl na ve

Maden leri Genel Müdürlü üne vermi tir. Maden leri Genel Müdürlü ü bugün 44 bin

ruhsat  -ki bu arama, i letme ruhsat  dahildir- 250 civar nda teknik elemanla denetlemek

zorunda kalmaktad r. Oysa bunun fiziken mümkün olmad  hepimiz taraf ndan bilinmektedir.

Ya bu denetimler ya hiç yap lamamaktad r ya da eksik yap lmaktad r. Dolay yla Maden

leri Genel Müdürlü ü bu gerekçe nedeniyle hem nitelik olarak hem nicelik olarak, ba ta

maden mühendisleri olmak üzere di er mühendislerle kadrosunu güçlendirmek

durumundad r.

Çal ma Bakanl  taraf ndan ç kar lan  Kanunu ve ilgili yönetmelikleri, özellikle

madencilik sektöründe etkin denetlemenin yap labilmesi bak ndan ciddi sak ncalar

içermektedir, yetersizdir.

Buraya gelmeden önce Amerika Birle ik Devletlerindeki denetimi inceledik. Orada

özel olarak, ba ta kömür madenicili i olmak üzere madencilik sektörünün denetimine özel

önem verilmi , özel yer ayr lm r. Y lda 4 kez yer alt  kömür madenleri, y lda 2 kez de yer

üstü madenleri denetlenmekte ve rapora yaz lmaktad r. Ayr ca, bildirime tabi olarak yani

bildirimden kas t udur: çeride bir kaza oldu unda ölümlü yaralanmal  ya da yeralt nda

insanlar n s nt ya dü tü ü, su bask , göçük gibi durumlar olu tu unda bu bildirime tabilik

çok önemli görülmekte ve bildirimde bulunmayan i verenlere de büyük cezalar verilerek

bildirim sonras nda denetimler, bu verdi im say n üzerine ek olarak yap lmaktad r. Oysa

Türkiye’de baz  maden ocaklar na iki y lda hatta üç y lda bir hiç müfetti in u ramad  bir

gerçektir. Böyle bakt zda da Çal ma Bakanl n özellikle madencilik sektörünü özel

bir ilgi alan  olarak görüp daha s k denetlemesi ve bu denetlemenin de mutlaka

meslekta lar z olarak maden mühendisleri ba ta olmak üzere ilgili müessese taraf ndan

yap lmas nda yarar görmekteyiz.

Maden Kanunu’nun 31’inci maddesi, üretimde daimi maden mühendisi bulunmas

konusunda eksik kalmaktad r. Meri mevzuata göre 31’inci madde öyle demektedir:”Maden

üretimi bir maden mühendisi nezaretinde yap r.” Ama daha sonraki maddelerde bu nezaret

kavram , on be  günde gidilip denetlenebilen bir statüye dönü türülmü tür. Yani bir maden

mühendisinin on be  günde bir gidip oradaki durumu tespit etmesi yeterli görülmektedir.
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Oysa madenler yirmi dört saat çal an, her an tehlike olu abilecek bir sektördür. Biz burada

31’inci maddenin mutlaka de tirilmesini talep ediyoruz ve talebimizde de daimi olarak her

letmede bir maden mühendisi bulunma zorunlulu u getirilmelidir. E er yok ise o i letmeye

letme izni verilmemelidir. E er vardiyal  çal yorsa bu i letmeler o vardiyalarda da maden

mühendisi bulunmas  gerekmektedir. te, Bursa’daki son kazada gördü ümüz, ne yaz k ki

vardiyada bir maden mühendisinin olmamas , i te ölçümlerin yap p yap lmad n… Ki u

anda mahkemede oldu u için çok net konu am yorum, süreç devam ediyor. Ama bizim

tespitlerimiz orada bir ihmal oldu u yolundad r. Bunun da önlenmesinin bir yöntemi de

maden mühendislerinin vardiyalarda olmas , o denetimi daha s  yapmas ndan geçti ini

dü ünüyoruz.

31’inci maddenin de ikli iyle ilgili Türkiye Büyük Millet Meclisine bir de iklik

önergesi verilmi tir. Burada bilgilerinize arz etmek istiyorum ve sizlerden de bu konuda

destek talep ediyorum, bu de iklikle ilgili.

BA KAN – O de iklik önerisini bize… Dosyan z içinde var m ?

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN

– Yirmi gün içinde arz edece imiz nihai raporla birlikte de onlar  da sizlere arz

edece iz efendim.

Yine bu biraz önce bahsetti im, on be  gün de bir de olsa giden teknik nezaretçinin

görevini özgürce yapabilmesi için ücretini i verenden almamas  gerekti ini savunuyoruz.

Takdir edersiniz ki ücretini i verenden alan bir mühendis, o i  yeri için çok rahat, özgür ve

ciddi bir rapor yazamayabilir. Bunu da öyle önermi tik biz: Ruhsat sahibi ruhsat harc  yat r

her y l ba  Maden leri Genel Müdürlü üne. O ruhsat harc  yat rken zaten ekstra bir yük

olmayacakt r i verene çünkü o nezaretçi ücretini bir ekilde ödüyor, her ne kadar eksik de

olsa Maden Mühendisleri Odas n rayicine uymasa da ödüyor. Onu ruhsat harc yla birlikte

Maden leri Genel Müdürlü üne ayr  bir hesaba yat r. O i i kim yap yorsa, yapt

belgelemek kayd yla da o mühendis, Maden Mühendisleri Odas n asgari ücretinden az

olmamak kayd yla ücretini o fondan al r diye bir talebimiz var. Yine bu kanun de ikli i

içinde de bunu arz ettik. Bunu k sa bir zamanda yürürlü e kavu turursak biz hem maden

mühendislerinin görevini daha özgürce yapaca na inan yoruz hem de kazalar n daha da

azalabilece ini dü ünüyoruz.

MUSTAFA KEMAL CENG Z (Çanakkale) – imdi nas l oluyor bu ödeme?
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TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – Efendim,

u anda i verenin i çisi gibi belirleniyor.

MUSTAFA KEMAL CENG Z (Çanakkale) – Elden veriyor de il mi?

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – Vallahi

elden veriyor, veriyor ama… u anda çok ciddi sorunlar ya yoruz. Odaya yap lan

müracaatlarda gördü ümüz, ücretini alamayan, mahkemelik olan hatta daha da kötüsü

verenin bir azil hakk  var. Seni azlettim deyip iki duda n aras nda u anda bir

mühendisin kap ya konulmas . Bu da de erlendirilmesi gereken bir durumdur. Sizi azlettim

dedi inde mühendis kap da buluyor kendisini. Ciddi bir rapor yazd nda da i ine gelmeyen

bir i veren azletme yetkisini de her an kullanabiliyor. u andaki durum budur, s nt  bir

durumdur. Bunun gözden geçirilmesi gerekir diye dü ünüyorum.

Ayn  zamanda teknik nezaret hizmeti bir kamu görevidir, devlet ad na yap lan bir

görevdir. Çünkü Maden leri Genel Müdürlü ü teknik nezaretçiyi, görevini yapmad  için

uyarmakta ve meslekten men edebilmektedir, bir y l süreyle men edebilmektedir. Demek ki

bu, sadece bir i çi-i veren ili kisi olarak görülmemelidir, ayn  zamanda bir kamu hizmeti

olarak görüldü ü için de biraz önce bahsetti im önceliklerin bir kamu anlam nda

de erlendirilmesinde de yarar vard r diye dü ünüyoruz.

imdi, Çal ma ve Sosyal Güvenlik Bakanl  ile Enerji Bakanl  madenleri

denetliyorlar belli aç lardan. Ama bu denetimlerde bir yetki karma as  var. Özellikle i

güvenli i anlam nda as l görev Çal ma Bakanl n. Ama Enerji Bakanl n da

madenlerde i  güvenli i ve i  sa  denetleme görevi var, bu görevi M GEM’e vermi

Enerji Bakanl . Dolay yla bu i  sa  ve güvenli i denetleme görevinde iki tane kurumun

görev ve yetkileri çak makta. Bunun da netle tirilmesi gerekmektedir. Biz, Maden leri

Genel Müdürlü ümüzün tabii ki i  güvenli i aç ndan denetim yapmas  önemseriz ama

çeli kili iki rapor oldu unda, Çal ma Bakanl , Enerji Bakanl  raporlar  çeli ti inde

hukukun nas l karar verece i de üphelidir. Dolay yla teknik aç dan, i te, proje denetimi

aç ndan Maden leri yapabilir bunu ama i  güvenli i aç ndan da Çal ma Bakanl

yapabilir. Bunun netle mesinde fayda var diye  dü ünüyoruz.

imdi madencilik sektöründe te vikler yetersizdir diye bir görü ümüz var. Bu

te viklere öyle bakmak gerekiyor: Türkiye’de bir sürü te vik yöntemi uyguland . Geçmi

llarda bölgesel te vikler uyguland  ama sektörel te vik anlam nda ciddi bir icraat olmad
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için de sorunlar ya anmaktad r. Örne in, ferrokrom tesisini örnek verirsek, Elâz ’da

ferrokrom tesisi var, Antalya’da var. E er elektrik enerjisi te vikini siz bölgesel verirseniz

Elâz ’daki ferrokrom tesisi al rken Antalya’daki alamayabiliyor, ayn  sektör olmas na

ra men. te enerji girdisi ikisinde de ayn , yüzde 50 civar nda ferrokrom sektöründe. Bu

anlam yla sektörel te vikin daha önemli ve daha uygulanabilir oldu unu dü ünüyoruz.

BA KAN – Pardon, bir ey soraca m bu arada: Bildi im kadar yla madencilik

sektörü bölgesel te vik yok, bütün Türkiye sath nda, nerede olursa olsun yani stanbul’da da

olsa, Kars’ta da olsa ayn  te vik unsurlar yla destekleniyor bildi im kadar yla. Burada

elektrik enerjisinde niye böyle bir fark var?

KUTBETT N ARZU (Diyarbak r) – Enerji bitti. 5084 bitti, yeni uzatmada da elektri i

kard lar.

BA KAN – Ç kar ld , peki.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – imdi,

Say n Ba kan, tabii te viklerde devlet hakk n yar n verilmesiyle ilgili baz eyler var,

te vikler var. Madeni kendi tesisinde de erlendiren, yüzde 50 devlet hakk  dü ük ödüyor.

Ama burada da sorunlar ya an yor. Bunlar  da i te Maden Kanunu çal malar nda herhâlde

dile getirece iz.Te vik derken çok aç k söylüyorum, bir yabanc  sermayenin te vik edilmesi

bizim için çok do ru bir yöntem de il. Bizim te vikten talebimiz, özellikle i  güvenli i

anlam nda yat mlar yap lam yor. Bir uzaktan kumanda sistemini, yer alt  kömür oca nda

kurman n bedeli 50 milyon dolar, 60 milyon dolar. Bunu küçük üretici kuram yor. Ne

yapacak? Ya oca  kapatacak kur dedi iniz zaman ya da onu bir daha büyük sermayeli

irkete satacak ki bu i  yap ls n. Ama özellikle daha önce “Madencilik Fonu” diye bir

fonumuz vard  yine madencilerden kesilen bir kaynakt  bu. Bu fon bir ekilde kullan yor idi.

Bu fon da kald ld . imdi sektör bir anlamda sahipsiz de kald . Kendi gücüyle bir eyler

yapmaya çal yor, yapamad  yerde de t kan p kal yor ya kanunlar n önerdi i önlemleri

alm yor, alam yor ya da eksik al yor. imdi i te Mustafa Kemalpa a’ya gitti imizde gördük,

yer alt  oca  erken uyar  sistemi kurulsayd  orada o gaz yükseldi i zaman sesli ve kl

sinyal vererek herkesi uyaracakt . Dolay yla bu kaza olmayacakt  büyük bir ihtimalle.

Bunun bir bedeli var. Bu bedel, dedi im gibi bazen büyük boyutlarda oluyor. En az ndan i

güvenli i tesisatlar  aç ndan bir te vik konulabilir. O te vik yöntemleri tart labilir. Ben

burada onu açmak istemiyorum ama bir yöntem bulunabilir diye dü ünüyorum.
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imdi, yeterince eleman al nmamas  ve yat m yap lmamas , kamu kurum ve

kurulu lar  i levsiz hâle getirmektedir. Ben ba ta MTA, Türkiye Kömür letmeleri, Türkiye

Ta kömürü Kurumu, Eti Maden letmeleri, Elektrik Üretim A  gibi kurulu lar n eleman

al nmamas yla usta ç rak ili kisinin bozuldu unu, deneyimlerin aktar lmad  görüyoruz.

Ben de bir kamu kurumunda çal yorum bilfiil ya yorum bunu. Tecrübeli kadrolar n

deneyimlerini aktarmas  için mutlaka belli sürelerde yeni eleman al nmas , genç, dinamik

kadrolar n güçlendirilmesi gerekmektedir. Ama son y llarda özellikle kamunun üretimden el

çektirilmesi ve bu i i i te özel sektör de yapar zihniyeti ne yaz k ki bu kazalar n artmas na

neden oluyor çünkü yetersiz ki ilere ve kurumlara veriliyor bu i letmeler ve dolay yla da

yeterince i letilmiyor, i letilemiyor, teknik olarak da eksiklikler göze çarp yor.

Yine, sanayinin ana girdisi olan elektrik enerjisinin önemli ham maddelerinden biri

olan yerli kömür kaynaklar n yeterince kullan lmamas , bunun yerine ithal kömür ve ithal

gaza dayal  politikalar, enerji arz güvenli inden öte ülke güvenli ini tehlikeye dü ürdü ünü

tespit etmi  bulunuyoruz. Burada birkaç örnek vermek istiyorum: Özellikle do al gazla ilgili

çok konu mayaca m çünkü ya anan s nt lar  hepimiz biliyoruz, bunu y llard r ya yoruz.

Al ya da öde anla malar , buna ba  olarak kurulan santraller, bunlar  biliyoruz. Her y l

ran’ n veya Rusya’n n vanay  kapatmas ndan ya ad z s nt lar  hat rlad ktan sonra son

zamanlarda bir ikinci hata, ithal kömüre dayal  santral lisanslar nda görüyoruz. u anda

5.300 megavatl k Enerji Piyasas  Düzenleme Kuruluna ithal kömüre dayal  santral

kurulmas yla ilgili lisans ba vurusu var. Bunlar n toplam  5320 megavat ve bunun 200

megavat na lisans verildi. imdi ilginçtir, Zonguldak -ki kömür havzas , bir de ta kömürü

havzas - orada iki tane ithal kömüre dayal  santral kuruluyor u anda. Biri epey yol ald

Çatala ’nda kurulan, bir tanesi de Amasra ve Kandilli’de kurulmak üzere çal malar na

ba land , limanlar yap yor. imdi, siz, kendi kömürünüzü üretemezken, buna kafa yormay p

da ithal kömüre dayal  santrallere lisans verirken, i te Samsun Tekkeköy’den skenderun’a

kadar bütün sahilde 47 tane santral lisans u anda verilmek üzere diye biliyoruz. Bunlar n

tekrar dü ünülmesi gerekir. Tabii ki ithal kömürden de faydalanabilir ama öncelikle kendi

kaynaklar  bir ortaya koyars z, de erlendirirsiniz, ne kadar  ihtiyac  görüyor. E er

yetmiyor ise nas l çe itlendiririz bunu diye göz önüne al z. Bu bir mühendislik hesab r

ama ayn  zamanda bir politika karard r bizce. Bu karar verilir ve ona göre hareket edilir. Ama

ben bu kararlar n çok do ru verildi i kanaatinde de ilim, Odam z da ayn  görü tedir, Maden
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Mühendisleri Odas  da. Bu ithal kömüre dayal  lisanslar n mutlaka gözden geçirilmesi

gerekir. Aksi hâlde ileride geri dönü ü olunamayan bir yola girilecektir ve kendi

kaynaklar z de erlendirilemez duruma gelecektir diye dü ünüyoruz. Bu konuda da biz,

özellikle hukuki hakk  kullanarak bir iptal davas  açt k, u anda devam ediyor. Samsun

Tekkeköy’de kurulan santralin lisans iptali için dava açt k EPDK aleyhine. Dan tay’da

görülüyor bu dava. Bildi im kadar yla da sonuna yakla  diye biliyorum, karar a amas na

gelindi diye biliyorum.

Yine sektöre gereken önemin verilmeyi inin nedeni de i sizlik ve göç sorunu, iç göç

özellikle büyük oranda artm r. Say n Ba kan, de erli üyeler; ben Erzurum Oltu’da çal m

uzun y llar, görev yapt m kamuda çal an bir eleman olarak. Oltu 5 bin nüfuslu bir ilçeyken

yat mlar n yap lmas yla birlikte -linyit kömürü vard  orada- 30 bin nüfusa yükseldi birden,

birden dedi im on-on be  y ll k bir süre içinde. 30 bin nüfuslu, gerçekten, hatta il olmak için

de müracaat eden bir ilçeydi. Gerçekten sosyal olarak da geni  bir yap  vard . Ama 2002

nda devletin politikas  gere i orada kömür ocaklar  kapat ld  ve özel sektöre verildi ve

1.200 aile göç etti an nda. Bu rakamlar da mevcuttur, bunu bulabilirsiniz. Sadece küçük bir

ilçeden bahsediyorum. 1.200 aile göç etti. Bu göç etti i zaman, bu 1.200 aile bat ya gelerek

ciddi sorunlarla kar la lar. Hatta etnik ve kimliksel sorunlar da ya ad . te oraya giden

elemanlar n bir k sm  Bursa’ya verildi inde, i te, çok haks z bir ekilde etnik bir kimlik

yap larak d land  ve oradaki insanlar birbirine girdi. Bursa’daki yöre halk yla,

Orhaneli’ne giden i çiler ve aileler birbirine girdiler. Belki onlar  an msars z, ya ad k

beraberce ve çok olumsuz ve daha da ciddi olabilecek sorunlar n e inden dönüldü.

Oradaki sorunlar  yerinde çözmek, oray  ya atmak varken, ne yaz k ki i in kolay na kaç ld

ve sadece bir muhasebe hesab  gibi görüldü oradaki hesap yani zarar ediyor efendim… Ben

rakam da vereyim: 150 dolara üretiyorduk kömürü o zaman, ben oran n yetkilisiydim. te

60-70 dolara satabiliyorduk gerçekten ve bir zarar vard  yani muhasebe anlam nda. Ama

katma de er anlam nda bakt zda, oradaki i te 1000 çal an, 1.200 çal an ve 10’la

çarpt zda 10 bin-20 bin ki iye bir istihdam sa lad na bakt zda da bu tolore edilebilir

bir zarar olabilir idi ama karar verildi, 2002’de kapat ld . Bugün gelinen noktada orada özel

sektör çal yor ve 150 dolara kömür al narak oradan Fakir Fukara Fonu’na verilip

pazarlan yor. Hani zarar etti i için, 150 dolara zarar etti i için kapat lm  oras ? Ama bin

ki iye o para da yordu, imdi o para 4 ki iye da yor, firmaya ve 150 dolara kömür
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al yor i letmelerden. Demek ki de en bir ey olmam . Ayn  maliyet ama sistem ba ka

ekle dönü türülmü . Bunu da dikkatinize sunmak istiyorum.

imdi, 13 bin üyemiz var demi tik. Bu üyelerimizin tamam na yak  bu sektörde

çal mak istiyor, çal yor. Ama Türkiye’de yine bir politik tercih gere i her ile -neredeyse

imdi ilçelere de dönüldü- üniversite aç yor. Erzurum’un Oltu ilçesine yer bilimleri fakültesi

aç yor imdi, yeni karar ç kt  YÖK’ten. On yedi tane u anda maden mühendisli i bölümü

var. Buralar yakla k her sene bin-1.200 civar nda mezun veriyor, maden mühendisi. Ama

bunlara i  bulamad z için de o insanlar, ömrünün en güzel y llar  ö renci olarak

geçiren, ailesinin zor ko ullarda okuttu u insanlar i siz kalarak ya i ini yapam yor ya da

ba ka i  yerlerinde çal yorlar ve Odaya dönerek bizi bir çi Bulma Kurumu olarak

görüyorlar herhâlde “Bize i  bulun.” diye feveran ediyorlar ve en sonunda da art k “Ya ne

biçim yönetimsiniz! Hiçbir derdimize çare bulmuyorsunuz.” gibi de bir istihdam s nt

ya yoruz. Burada bizim hep önerimiz uydu: Yeni bölümler aç lmas n, nitelikli mühendis

yeti tirilsin. Çünkü mühendislik farkl  bir alan. 100 bin dolara mal oluyor, bildi im kadar yla

bir mühendisin devlete maliyeti 100-120 bin dolar. Nitelikli mühendis yeti tirilmesinin, bu

mühendislerin ihtiyaca göre tespit edilip ve mutlaka da o alanda çal lmas n önemli

oldu unu söylüyoruz ama ne yaz k ki hem ö retim kadrosu hem de altyap  eksikleriyle bir

sürü okul aç lmakta, bir sürü mühendis yeti mekte. Onlar n da mühendisli i de gerçek

anlamda soru i aretleri olu turmakta ki bu da ayr  bir sorun diye dü ünüyorum.

Yine bir tespitimiz: Stratejik bir maden olan bor yeterince de erlendirilememektedir

diye bir tespitimiz var. Bunu Eti Maden letmeleri Genel Müdürlü ünün faaliyet

raporlar ndan görüyoruz ki bor hem rezerv olarak hem kalite olarak dünyada ilk s rada yer

ald z bir madenimiz. Yüzde 75-80’i bizde olan, gelecekte de çok daha önem arz

edece ine inand z ve bilimsel anlamda da bunun do rulu unun kabul edildi i bir

madeni biz yeterince de erlendirilemedi ine inan yoruz.

BA KAN – De erlendirilemiyor dedi iniz noktada yani madeni ç kar p satam yor

muyuz? Yoksa madeni ç kar p sanayi ürünü olarak, uç ürünler olarak kullanam yor muyuz?

Yoksa ara rma geli tirme noktas nda bir eksikli imiz mi var? Onu bir açarsan z…

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – Tabii

Say n Ba kan m.
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imdi, bor madeninin madencilik k sm nda bir sorun yok. Aç k i letmeli üretim

yap lan, u anda istenilse istenildi i kadar da üretilebilecek bir maden rezervimiz var.

Burada as l sorun, o madencilikte üretti iniz boru uç ürünlere, nihai ürünler dedi imiz bor

kimyasallar na dönü türememek. u anda 300-400 dolara satt z bor madenini size Bat

uç ürün dedi imiz i te, bor karbür ve bor nitrür gibi ürünleri de erlendirerek bize 300 dolar n

kar nda 30 bin dolara satacak pozisyona getirmeleri. Burada tabii ki ARGE ba ta olmak

üzere bilimsel ve teknik çal malar n yeterince yap lmamas , i te, yar  mamul dedi imiz,

konsantre dedi imiz hâlde ya da rafine ürün dedi imiz ürün hâlinde sat lmas  ama bunun

ülke sanayisinde kullan p… te, u anda BOREN’in çal malar  var, çimentoda

kullan lmas , gübrede kullan lmas , kesici olarak kullan lmas  gibi çal malar  var ama

bunlar n çok daha planl ekilde ki… Bizim BOREN konusunda da tereddütlerimiz vard

ba tan. “Bu bir enstitü de il, sadece bir finans ve koordinasyon kurulu una dönü ecek.

Oysa bir enstitü tam anlam yla laboratuvar çal malar yla, teknik ve bilimsel çal malar n

yap ld  bir yer olmas  gerekir.” derken o zaman 2003’teki itirazlar z oydu. Yani “Enstitü

olsun ama bu hâliyle enstitü de il.” demi tik. Ne yaz k ki bizi do rular bir durumda u anda.

Bu enstitünün çok daha i levsel hâle getirilmesini ve borun -ki gerçekten çok önemsedi imiz

bir maden- daha uç ürüne yönelik çal malar n h zland lmas  gerekti ine inan yoruz.

Yoksa madencilik k sm nda bir sorun yok.

BA KAN – Ç karmada bir problem yok ancak uç ürün de erlendirmede çal malar

eksik.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – Evet,

eksik. Ülke sanayisinde kullan lmas  için bunu mutlaka de erlendirmek gerekir. Ben tarihten

sa bir örnek verece im size. Bor 1850 y nda bulunmu  Sultançay ’nda Bal kesir’de.

1880’lerde Osmanl  maliyesi borç ararken o zamanki Galata bankerleri “Borç para veririz

size ama bize bor sahalar n ruhsat  vereceksiniz.” demi ler ve otuz y ll na da o bor

sahalar n ruhsat  yabanc lara verilmi  o y llarda, y l 1885. Bir örnek daha vereyim yine.

Düyun-u Umumiye’de madenlerin gelirlerine el koyuldu u bir vak ad r. Ergani bak r,

Zonguldak kömürleri dâhildir buna. Yani bu iki örne i unun için veriyorum çarp  anlamda.

Bugün Galata bankerlerinin yerine IMF geçmi tir. Bize borç para verecekse mutlaka bir ey

isteyecektir bizden. Bunlar n ba nda da bor gelecektir diye dü ünüyorum. Geçmi  y llarda

bunlar  denediler. te, bor sahalar na girdiler. Say n Ba kan m sizler o komisyondayd z, o
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llarda da ben de Oda Ba kan  olarak gene kat lm m, bunlar  beraberce tart k. Bazen

bizi geri kafal kla suçlad lar, geri dü üncelerle suçland k, “Hâlâ bunlar  m  savunuyorsun?”

denildi ama ben srarl m, kaynaklar n korunmas  anlam nda -özellikle bor ba ta olmak

üzere- belki örtülü olarak gelen baz  taleplerin de çok iyi dü ünülmesi ve kar  ç lmas

gerekti ine inan yoruz.

Arama ve i letme a amas nda yap lan madencilik projeleri tam uygulanmamaktad r.

Yani bir proje yap yor, projeye bakt zda uygun gözüküyor ama uygulamada o proje

kenara at larak çok farkl  bir uygulama yap yor. Bunu son kazalarda görüyoruz. Projeye

bak yoruz, uygulamaya bak yoruz, çok çok farkl . Bunu denetleyecek olan Maden leri

Genel Müdürlü üdür, Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanl r. Dolay yla burada da bu

projelerin M GEM taraf ndan iyi incelenmesi, kontrol edilmesi gerekmektedir. Bunun için de

oraya nitelikli kadrolar n olu turulmas , konulmas  gerekmektedir diye dü ünüyoruz.

Yine madencilik çal malar  s ras nda ortaya ç kan olumsuz çevresel etkiler

konusunda sektörde bulunan tüm kesimler sorumluluklar  üstlenerek, gerekleri yeterince

yerine getirmemektedir. te, çevresel olarak hepimizin ya ad , özellikle sektörün ya ad

sorunlar  görüyoruz. Burada sektöre büyük görevler dü mektedir. Örnek olabilecek be -on

tane madencilik kurulu unun ocaklar  hepimiz taraf ndan örnek gösterilip, bir sorun

ya and nda olabilirli i o örneklere gösterilmek zorundad r. Biz bunu sektöre sürekli

öneriyoruz, diyoruz ki “Avrupa’da özellikle Kanada ve Avustralya’da, geli mi  ülkelerde

madencilik sonucu bozulan sahalar rekreasyonla çok güzel kullan ma aç yor.” Suni göletler

olu turuluyor, tabiat parklar  hâline getiriliyor. Hatta bir örnek gördüm, bir hastane yap lm ,

yan na da çok güzel bir gölet, hastaneyle bütünle tirilmi , orada ya lara hizmet veren bir

hastane hâline getirilmi . Bunlar yap labilir. Bunlar n ba tan projelendirilmesi gerekir. Yani

bir madenci sahaya girmeden önce “Buray  bozdu unda nas l düzelteceksin ya da nas l

kullan r hâle getireceksin?” sorusu orada cevap bulmal r projede ki kamuoyuna “Evet, biz

buray  geçici olarak ödünç al yoruz ama daha sonra da öyle teslim edece iz.” denilmelidir.

Bu yap lmad  sürece çok ciddi çevresel sorunlar ya anacakt r, ya anmaktad r ve çevreyle

ilgili problemleri de a lamamaktad r. Örne in yine Say n Ba kan, Davutlar sahas ndaki

kömürün al nmas  gibi bir proje ortaya ç kt  ama oradaki insanlar “Biz kiraz zdan

vazgeçmeyiz.” diyerek bir tarafa kömür, bir tarafa kiraz sepeti konuldu ve ben de bir maden

mühendisi olarak “Kirazdan da vazgeçmeyelim.” dedim. Bunu bizim çözmemiz gerekiyor,
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bizim sorunumuz asl nda bu. Bunu çözmek bizlere dü üyor, madencilik sektörüne dü üyor,

maden mühendislerine dü üyor. Ama burada güzel örnekleri, do ru örnekleri, iyi örnekleri

de hepimizin kamuoyuna göstermesinde fayda var diye dü ünüyorum.

Yine, sektörü ilgilendiren kanunlar birliktelik sa lamadan ç kar lmaktad r diye bir

görü ümüz var. Buradaki kast z udur: Ba ta Maden Kanunu olmak üzere bir kanun

kar ld nda di er bakanl klar n mutlaka uygun görü ü al nmas  gerekiyor. Aksi hâlde

burada bir, o günkü gücün kimde oldu u tam belli olmuyor ama, o güç nda ç kar lan bir

kanun alt  ay sonra burada olan, alt na imza atan taraflar taraf ndan da ele tirilmeye

ba lan yor. Bir de kanunun alt nda ç kar lan yönetmelikler s k s k bugünlerde Dan taydan

dönmeye ba lad . Herkes sektörde bundan çok ciddi muzdarip oluyor. Çünkü yat m

yap yor, emek veriyor ama ikide bir duvara tosluyor sektör. Burada bizim önerimiz: Kanun

kt ktan sonra yönetmelikten önce mutlaka tüzüklerin ç kar lmas . Hepinizin bildi i gibi

tüzükler Dan tay n onay yla ç kar lan hukuksal metinlerdir. Dan tay evet dedi i hukuksal

metne de alt  ay sonra önüne geldi inde herhâlde hay r demeyecektir, itiraz etmeyecektir.

Belki zorluk ba tan ya anacakt r ama tüzük ç kt ktan sonra da hem sektör önünü görecektir

hem de bu sorunlar daha az ya anacakt r diye dü ünüyorum.

Say n Ba kan, de erli üyeler; tabii sunumumuzu yapamad k, bu ba tan benim için

bir eksikti, çünkü orada tablolar z vard . Özellikle bu, enerjinin tablolar , rakamlar, ruhsat

say lar , mühendis say lar  gibi tablolar z vard  ama bunlar  sunamad k bir teknik sorundan

dolay .

Ben sunumumu bu ekilde özetledikten sonra nihai raporumuzu bahsedilen süre

içinde sizlere arz edece imizi duyuruyorum ama Maden Mühendisleri Odas n görü lerinin

sadece görü  almak olarak de il de gerçekten de erlendirilmek üzere, gerçekten sonuca

etkili olacak ekilde de erlendirilmesini de buradan tekrar talep ediyorum.

Te ekkür ediyorum.

BA KAN – Peki, ben bu arada mademki yirmi gün zarf nda bir dosya tekrar bize

intikal ettireceksiniz, o dosyan n içerisinde u var m , yoksa onu da koyun diye bir ey

soraca m.

Bu i e girmek isteyen bir madence Maden leri Genel Müdürlü üne müracaat

ediyor. O noktadan sonra hangi safhalardan geçiyor? Hangi paralar  ödüyor? Ne kadar bir

sürede ÇED’le alakal  de erlendirmeyi elde edebiliyor? Bununla ilgili öyle bir düzenleme.
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TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – Say n

Ba kan m, asl nda bizim o eyde, ak m emam zda da vard  o. Yani hangi izinler gerekiyor,

kaç bakanl a gidiyor, kaç genel müdür imza at yor, ne kadar bir süre gerekiyor, onu da biz

sizlere arz edecektik ama art k onu raporumuzda nihai olarak verelim ama unu

söyleyebilirim: Tabii bürokratik engeller çok çok fazla. Bu her konuda oldu u gibi sektörde

de fazla. Zaten bunun tek elde toplanmas  için 5177 say  Yasa de ikli i çal malar nda

ele al nd  ama sonuçland lamad . Hatta hatta “Ke ke eskiye dönülse.” dedi im durumlara

da gelindi u andaki hâliyle. Yani biz burada madencilik sektörünün büyümesini, geli mesini

ama bunun kamu yarar  öncelikli olarak, gerçekten bu ülkeye ne sa yor, buna bak lmas

önemsiyoruz. Zaten Maden Mühendisleri Odas  olarak bize bir ey geldi i zaman diyoruz ki

önce: Bir: Burada kamu yarar  var m r yani burada halk n yarar  var m r? Bu ülke halk

bundan yararlanacak m r? Evetse devam ediyoruz. Çevresel sorunlar giderilebilir mi?

Çevresel kriterlere bak yoruz. Giderilebilirse evet deyip devam ediyoruz. Yöre halk  buna ne

diyor? Çünkü sonuçta her ey insan için yap yoruz diyorsak, eme e sayg  var diyorsak,

burada yöre halk n görü leri de al narak, bu kriterlerimiz evetse Oda olarak biz “Evet bu

etkinlik yap labilir.” ya da “Yap lamaz.” diyoruz. Bizim dü üncemiz budur genel anlam yla ve

bunu yaparken akademisyenlerimizle, üniversitedeki uzmanlar zla, mühendislerimizle

bunlar n ciddi bir çal mas  yap yoruz. Alternatif maliyet analizi dedi imiz -sadece maddi

olarak söylemiyorum bunu, her anlamda, sosyal, politik, siyasal- bir maliyet analizinin

madencilik çal malar nda yap lmas  önemsiyoruz. Bu maliyet analizi yap ld nda bize bir

sonuç verecektir zaten yani, bu eylem yap ls n m  yap lmas n m ? Yap lmas n art  nedir,

eksisi nedir? O negatifleri giderebiliyor muyuz gideremiyor muyuz? Sonuç olarak da bir

karar ç kacakt r, o karar da uygulanacakt r diye dü ünüyoruz.

Sizin sordu unuz soruya cevap olarak da burada olan ama size sunamad m

görü ü sizlere sunaca m.

BA KAN - Te ekkür ediyoruz.

Arkada lar, ba ka bir ey var m ? Komisyon üyesi arkada lar zdan sorusu olan,

söyleyece i olan var m ?

Buyurun Ali Bey.

AL  KOÇAL (Zonguldak) – Te ekkür ederim Say n Ba kan.
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Maden Mühendisleri Odam n Ba bakan na ve yöneticilerine çok te ekkür

ediyoruz. Çok kapsaml  haz rlanm lar. Gerçekten, hem bilgilerimizi tazeledik hem de

bilgilerimizin üzerine yeni bilgiler ilave ettik. O nedenle, te ekkür ediyorum.

Bir iki sorum olacak. Bunlardan bir tanesi, özel sektördeki teknik nezaretçiler

konusu. Bu teknik nezaretçilerle ilgili, Maden leri Genel Müdürümüz burada konu urken bu

teknik nezaretçilerin nezaretçi olmadan önce bir e itimden geçtiklerini, onlara sizin oda

olarak bir kurs verdi inizi, bir e itim verdi inizi, sertifika verdi inizi ve bu sertifikalarla

birlikte bu görevleri yapt klar  söyledi. Bizim ikâyetimiz uydu: Ben kendilerine soru

yönelttim. Maden leri Genel Müdürümüze yöneltti im soru uydu, siz de ondan biraz

bahsettiniz: “Bu teknik nezaretçilerin maa  ilgili firma ödedi i için s nt lar oluyor.

Dolay yla, denetim görevini tam yapam yor. Yani, sonuç olarak i verene kar  bir denetim

yap yor. Dolay yla, özgür iradesini ortaya koyam yor. Bununla ilgili bir çözüm var m ?” diye

soru yöneltti imde, biraz sizin bu verdi iniz e itim e er çok nitelikli bir e itim olursa, o

arkada lar z bu konuyu iyi kavrarsa “Hiç önemli de il bu i i çok rahat yapabilirler.”

eklinde bir yan t ald m. Bu do ru mudur sizce? Yani böyle midir bu? Yoksa, gerçekten bu

teknik nezaretçilerin ba ms z olarak çal abilecekleri bir ortam n onlara sa lanmas  m

gerekiyor? Çok önemsiyoruz biz bunu. Bu maden kazalar n, madenci, emekçi

ehitlerimizin olmamas  ad na bunu çok önemsiyoruz. Bu madenlerin denetimiyle ilgili

gerçekten ciddi önlemler al nmas  gerekiyor. Bunu yapacak olan da teknik nezaretçilerdir.

Tabii, yine sizin ifadenize göre bunun on be  günde bir yahut ayda bir yap labilece ini

söylüyorsunuz. Ama, bu belki de y lda bir mi yap yor, be  ayda bir mi yap yor? Onu da

tam bilemiyoruz, tespit edemiyoruz. Bu M GEM’in yakla na kat yor musunuz? Yani,

bunlar  siz e itiyorsunuz, ondan sonra gidip görev al yorlar. Sizin e itiminizde bir eksiklik mi

var bir yerde? Onu sormak istiyorum.

kincisi, Maden Yasas ’n n Anayasa Mahkemesi taraf ndan iptal edilen 7’nci

maddesiyle ilgili bir öneriniz var m ? Bununla ilgili bir ey söylemediniz. Dan tay da bunun

yürütmesini durdurdu. Asl nda Anayasa Mahkemesi, biliyorsunuz, bir y ll k bir süre tan

7’nci maddeyle ilgili. Ama Dan tay da bu maddenin yürütmesini durdurdu. Dolay yla,

madencilik sektörünün, maden sektörünün bu konuda birtak m s nt lar  var. Onunla ilgili bir

öneri, ben mi alg layamad m yoksa, yani bir öneri getirdiniz mi? Onunla ilgili öneriniz nedir?
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Bir di er konu, kömür, çelik te vik alam yor biliyorsunuz, özellikle sektörel te vik

kömür ve çelikte yok. Niye yok? Avrupa Kömür Çelik Mutabakat  nedeniyle böyle bir ey var

diyoruz. Bu mutabakat nedir? Yani, bunun ne zamana kadar süresi var? Belli bir süresi var

r? Asl nda, biz bunu Enerji Bakanl ndan istedik, ama çok aç klay  bir bilgi gelmedi.

Bu anla man n süresi nedir? Ne zaman bitiyor bu? Ona ba  olarak biz kömür ve çeli e

te vik veremiyoruz, öyle anla yor. Peki kömür, çeli e te vik veremiyoruz ama, ba ka bir

ekilde farkl  bir te vik verebilme imkânlar z olabilir mi? Odan n bu konuda bir çal mas

var m r? Yani kömüre ve çeli e te vik veremiyoruz ama, bu konuda da s nt lar z var. O

hâlde, ba ka bir biçimde bu sektörü te vik etmenin, sektörü rahatlatman n yollar  var m r?

Odan n böyle bir çal mas  var m r? Veya bu i  Avrupa’da nas l oluyor? Yani, biz bu i e

uyuyoruz da biz bu mutabakata uyuyoruz da Avrupa uyuyor mu bu mutabakata veya ba ka

bir çal mas  var m r? Onu ö renmek istiyorum.

BA KAN – Bilgi notu içinde vard .

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI M. MEHMET TORUN –

Efendim, ben k saca arz edece im.

AL  KOÇAL (Devamla) – Ne kadar maden i letme ruhsat z var bizim? Yani verilen

ne kadar ruhsat vard r? Odan zda böyle bir bilgi var m r? Maden i letme ruhsat  ne kadar?

Yani, buna 34 diyenler var, 40 diyenler var, 45 diyenler var. Ne kadar maden i letme

ruhsat z vard r? Bu maden i letme ruhsat  al p da cebinde saklayan var m r? Yani, bu

ruhsat  alanlar n tamam  i letme yap yor mu? Yoksa, maden i letme ruhsat  al p cebinde

saklay p belli bir süre sonra da bunu ranta dönü türmek isteyen çevreler var m r, ki iler

var m r? Yani, odan n bu konuda bir çal mas  var m r? Bunu ö renmek istiyorum.

Çok te ekkür ederim.

BA KAN – Önce bu sorular n cevaplar  alal m, sonra di er sorular  alal m.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – Ali Bey,

sorular z için çok te ekkür ediyorum.

Ben, öncelikle Maden leri Genel Müdürünün aç klamas  talihsiz bir beyan olarak

kabul ediyorum Odam ad na. Çünkü, kesinlikle düzeltilecek yeri  yok, ama ben olay n nas l

yap ld  söyleyeyim: Maden Kanunu’nun 31’inci maddesi ve ba  yönetmeliklerine göre

teknik nezaretçilerin kimler taraf ndan atanaca  Enerji Bakanl  taraf ndan belirlenmi  ve

nezaretçi olarak atanacak ki iler meslek odas ndan bir e itim almak ve sertifikalanmak
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zorunlulu u getirilmi . Burada da “Bakanl n da görü ü al narak…” diye bir hüküm var. Biz

de Bakanl a yaz  yazd k, dedik ki: “Bu e itim nas l olmal  sizce? Görü lerinizi bildirin.”

Görü leri ald k, Çal ma Bakanl n görü lerini ald k ve bir e itim yap yoruz. Bu e itimin

amac u: Üniversite e itimine muadil ya da onun yerine geçecek bir e itim de il,

mühendislik e itimi de il kesinlikle, öyle bir hakk z da yok zaten. Üniversite bir diploma

vermi se birisine, biz art k mühendis olarak kabul ederiz. Sadece üniversitelerde çok fazla

üzerine gidilemeyen “Teknik nezaretçilik nedir?”, “Teknik nezaretçili in ya ad  sorunlar

nedir?”,  “Sorunlar  ya amamas  için ne yapmak gerekir?”, “Defter nas l tutulur?”,  “Rapor

nas l yaz r?”, “Mevzuatlar nelerdir?” gibi, genel olarak pratikte ya ayabilece i sorunlar

anlatt z bir haftal k bir e itim veriyoruz ve bu e itimin de ço unu Maden leri Genel

Müdürlü ünden istedi imiz e iticiler taraf ndan verdiriyoruz. Çünkü, bu i i takip eden onlar,

denetleyen onlar, kendi elemanlar na verdiriyoruz ço unu. Yaz ma yap yoruz, yasada

oldu u için, bunu yürütüyoruz. Di erlerini de ya bir hukukçumuza, i  güvenli i uzman na,

Çal ma Bakanl ndan müfetti lere ve üniversiteden hocalar za verdirtiyoruz. Yani, e er

burada bu sorumlulu u bu ekilde oda alacaksa bunu öyle sorgulamak gerekir: O zaman

odaya daha farkl  yetkiler verilmesi laz m. Örne in, maden projeleri yap ld nda Maden

Mühendisleri Odas  hiçbir zaman denetleyemez, öyle bir hakk  yoktur, yasal olarak yoktur.

Ayn , benzer konu may  Mustafakemalpa a kazas ndan sonra Say n Çal ma

Bakan z yapm . 16 Aral kta, Antalya’da müfetti lerine verdi i bir seminerde öyle

demi ti: “Bundan sonra olacak maden kazalar nda Maden Mühendisleri Odas , biz ve di er

veren ayn ekilde sorumludur.” Biz de bir aç klama yapt k: “Evet, biz sorumlulu umuzu

alal m, mutlaka, kaçmayal m ama, o sorumlulu un kar nda biraz da yetki gerekir.” Yetkim

olmayan yerde neyin sorumlulu unu alaca m ben? Üye sorumlulu unu alay m, ama üye

denetimini bile yasal olarak bize vermiyorsunuz. Meslek odalar n bütün haklar  k tlanm ,

üye denetimi dahi yapamazken, proje denetimi yapamazken sorumluluk yüklenmek

isteniyorsa, bu kamusal sorumlulu u, biz zaten elli be  y ld r ald  ve gücümüzün

yetti ince de bu sorumlulu un gere ini yerine getirdi imizi söyledik. Bugün de ayn eyleri

söylüyoruz.

imdi, burada, Maden leri Genel Müdürümüz, ke ke, evet sorunlar unlard r,

çözümü unlard r diye çok daha net söyleyebilseydi. Biz, o kanun tasar  önerilerimizi

götürdü ümüz de ki… u bilgiyi de arz etmek istiyorum sizlere: Bu son kazadan sonra iki
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Bakan n, Çal ma Bakan n ve Enerji Bakan n ba kanl nda yap lan bir

toplant da bu sorunlar n da önemli oldu u ve çözülmesi gerekti i karar  al nm . Komisyon

kurulmu , komisyona biz kat yoruz. Üçüncü toplant  yapt k, ama havanda su dövüyoruz

hâlâ, somut bir öneri geli tiremiyoruz, bugün size arz etti imiz önerileri orada da söyledim.

“Kanun de ikli i gerekiyor, mühendislerin özlük haklar n düzelmesi gerekiyor, görevini

özgürce yapmas  için i verenden ba ms z hâle getirmek gerekiyor.” dedi imizde, bana,

beraber gitti imiz toplant da Genel Müdür Yard mc : “Say n Genel Müdür sizin önerisini

kabul etmedi.” Ben de “Say n Genel Müdürün buna hakk  yok, gerekçe söylemek zorunda.”

Ne demek kabul etmedi? Yani, ben 13 bin üyeli meslek odas  olarak görü  götürece im, bir

genel müdür “Ben bunu kabul etmiyorum.” O zaman, gerekçesini bizlerle payla mak

zorunda. u anda o a amaday z. Ben de o zaman toplant  yöneten müdür yard mc na

dedim ki: “Müdür ad na konu may n, o zaman, buraya Say n Genel Müdür gelsin yönetsin,

bire bir konu al m.” O a amada kald k, herhâlde ya Genel Müdür gelecek ya da ipler

kopacak. Yani, burada çok haks zl k yap yor diye dü ünüyorum. Bir de asli

sorumluluklardan kaç ld na inan yorum. Devletin bir kurumudur.

AL  KOÇAL (Zonguldak) – Cevab  ald k efendim. Di erleri…

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – 7’nci

maddeyle ilgili görü ümüz unlard r: Biliyorsunuz, Anayasa Mahkemesi bunu iptal ederken,

yönetmelik iptalleri oldu “Kanunda bu net konulsun. Yönetmelikle bu sorunlar çözülemez.”

dendi.

BA KAN – “Kanuna konsun.” dendi.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – “Kanuna

konsun.” dendi. Kanuna da konma çal malar  var, ama biz hep unlar  söyledik: Bu ülkede

madencilik yap lacaksa, nas l yap laca  ve nerelerde yap lmayaca  net belirlensin.

imdi, Maden leri Genel Müdürlü üne gidin bir arama ruhsat  için müracaat edin,

aç yorlar paftalar  bak yorlar, bir ba ka müracaat yoksa, Türkiye'nin herhangi bir yerinde

size arama ruhsat  veriyor. Hatta diyor ki: “Ben K lay’da da veririm, An tkabir’in alt nda da

veririm.” Bazen bunlar bas na da yans yor. Yasal olarak bu mümkün olabilir, ama bir

madenci bu devlete güvenerek bir belge al yor, arama ruhsat  al yor. Ne yapacakt r? Arama

yapacakt r. Gidiyor “Bir dakika, yapamazs n.” diyorlar. Niye? “Buras  S T alan , buras  millî

park, buras  do al hayat  koruma alan .” diyor. O zaman yap lmas  gereken u diye
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dü ünüyoruz: Türkiye’de envanterler belli, bütün kamu kurumlar n çal malar  var, haritalar

km . En ba tan, haritalarda bunlar belirlenir, müracaata gidildi i zaman denir ki: “S T

alan na, millî parka, do al hayat  koruma alan na, askerî ve yasak bölgeye, uralara, arama

ruhsat  verilmez:” Ba ta bu engellenir. Dolay yla da…

KUTBETT N ARZU (Diyarbak r) – O zaman hiçbir yerde aranamaz.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – Hay r,

hay r. Ba tan belirlensin bu.

KUTBETT N ARZU (Diyarbak r) – S T alan  s rlar  belli de il ki.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI  MEHMET TORUN – Kutbettin

Bey, zaten aranam yor, zaten kazma vurulam yor. Onu anlatmaya çal yorum. Verilse de

nt  oluyor, yapam yorsunuz, yani pratikte yapam yorsunuz u anda. Ama kâ t üzerinde

al yorsunuz bir arama ruhsat , dola , dola , biraz önce Ba kan n sordu u gibi, en son

vazgeçiyor, at yor, bir sürü emek, bir sürü zaman bo a gitmi  oluyor. Bizim önerimiz bu ve

hukuki görü ümüz de de iptal edilen Anayasa Mahkemesinden, Dan tay görü ü de al narak

bu kanunun net olarak ç kar lmas  ve madencili in yap lmas  bu ülkede. 7’nci maddeyle ilgili

görü ümüz de k saca budur.

Üçüncü konu, gerçekten kömüre ve çeli e 1996 y nda itibaren, yanl

hat rlam yorsam, Çiller Hükümeti zaman ndan beri bu Gümrük Birli i Anla mas ndan sonra

te vikler kald ld , özel muafiyetler kald ld . Ancak, Almanya örne i vereyim size: Almanya

da Avrupa Birli i üyesi, o da ayn  imzay  altm  bu anla malara.

AL  KOÇAL (Zonguldak) – O da te vik veremiyor.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – O da

te vik kâ t üzerinde veremiyor. Ama öyle yap yorlar: Örne in bir ithal kömür geliyorsa

Almanya’ya, Almanya gerekçelerini koyuyor, diyor ki: “Sadece u limandan girebilir ithal

kömür benim ülkeme.” At yorum, kuzeyde bir liman belirliyor.

BA KAN – Tarife d  engel koyuyor yani.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN –

Tüketilece i yere kadar giderken de diyor ki: “Otobandan geçmeyeceksin toz oluyor,

uradaki köyün yan ndan geçmeyeceksin duman oluyor.” O güzergâh  da belirliyor. O

güzergahtan o kömür tüketim birimine gidene kadar maliyet hesab nda Almanya’da ç kan

kömürden pahal ya geliyor. “Ben bir ey engellemiyorum, buyurun getirin, sat n.” diyor.
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Ama, ben bir ac  örnek verece im sizlere: Türkiye’ye petrokok giriyor; ki, petrokok

asl nda kullan lmamas  gereken bir ürün, petrol at  kimyasal r ve kanserojen madde

içerir, a r metal içerir ve ço u geli mi  ülke de bunu ülkesinden d ar  götürmek için çok

cüzi fiyata ya da ücretsiz verir. Türkiye’ye ne kadar petrokok girdi i ve nerede kullan ld u

anda belli de il. Ne yaz k ki, de il. Bunu nereden biliyorum? Oda olarak, üç bakanl a yaz

yazd k, Enerji Bakanl , Sa k Bakanl , Çevre Bakanl na yaz lar yazd k, dedik ki: “Bu

ülkeye ne kadar petrokok giriyor? Nerelerden giriyor ve nerelerde kullan yor?” Gelen

cevaplar ilginçtir, hepsi, bakanl klar topu birbirine att . Türkiye’ye ne kadar petrokok girdi i

belli de il. Hopa Liman ’ndan ayr  giriyor, Samsun Liman ’ndan ayr  giriyor, Trabzon

Liman ’ndan ayr  giriyor.

AL  KOÇAL (Zonguldak) – Ne i e yar yor bu?

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI  MEHMET TORUN

 – Petrokok yüksek kalorili bir yak tt r. 8 bin kalori civar ndad r, 8 bin, 8 bin 500

kalorili ve bunlar n tozu ö ütülerek çimento fabrikalar nda kullan r. Ama kullan lmamas

gerekti i ekilde elenerek, parças  da yak t olarak da kullan yor ne yaz k ki.

BA KAN – Kazanlarda falan.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI M. MEHMET TORUN – Asl nda

kullan lmamas  gerekir.

Bu örne i unun için veriyorum: Bizdeki denetim, bizdeki disiplin ve Almanya’daki

örne i verdi imizde bu soru da herhâlde cevap kazan yor diye dü ünüyorum.

BA KAN – Bu anla ma 2010 y n sonunda bitiyor. Yeniden tart maya aç lacak bu

uluslararas  anla ma. O bak mdan, in allah, o zaman tekrar görü ülür.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN –  O zaman,

bunlar  da göz önüne almakta fayda var diye dü ünüyorum.

Efendim, yine bir örnek: Amerika Birle ik Devletleri -gerçi Avrupa Birli i üyesi de il

ama- sonuçta Çin çeli ine kota koyuyor, kendi çeli ine yüzde 30 te vik veriyor endüstrisine.

te liberal ekonomi diyoruz, piyasa ekonomisi diyoruz, ama bunlar yap labiliyor. Yap lmas

gerekiyor, akl n yolu bu, ekonomik ak l da bunu gerektiriyor.

Son olarak, maden i letme ruhsat say lar  orada çok net vard , ama ben

hat rlayabildi im kadar  söyleyeyim: 44 bin civar nda toplam ruhsat var Maden leri Genel
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Müdürlü ünün verdi i. Bunun 12 bin 500 tanesi i letme ruhsat  ve bunun da 7 bin 500 tanesi

yakla k i letiliyor u anda.

letme ruhsat  al p da çal ramama konusu yasalara ba , ama ne yaz k ki,

yasalar deliniyor. Üç y l içinde i letmeye al namayan n ruhsat  iptal ediliyor, edilmesi

gerekiyor. Ama burada hülle yoluyla bunlar uzat labiliyor, bir sürü yöntem var. Tebligat

Kanunu bile bunun için bir yöntem. Yani, on tane madde istiyorsa Maden leri Genel

Müdürlü ü, bilinçli olarak alt  tanesini eksik götürüyor. Maden leri Genel Müdürlü ü diyor

ki: “Alt  konu eksik, bunu düzelt.” diyor, bir yaz  yaz yor. Bunun bir tanesini düzeltiyor, be ini

bir daha eksik gönderiyor. Her yaz ma alt  aya tekabül ediyor.

AL  KOÇAL (Zonguldak) – Böyle olunca süreç devam ediyor.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – Sürecin

devam etti i örnekler ne yaz k ki var. Bunu biraz daha disipline etmek gerekir diye

dü ünüyorum.

Te ekkür ediyorum.

BA KAN – Bu konuyla ilgili, 2004’te Maden Yasas ’n  ç kar rken biz, ÇED konusu

geldi gündeme. Bakanl k bize dedi ki: “Bize bir ayl k bir süre tan n, biz bir ayda hallederiz.”

Hatta ben kendim itiraz ettim: “Karde im, ÇED konusunu bir ayda halletmeniz mümkün de il,

hiç olmazsa biz buna üç ay diyelim de siz bunu üç ayda toparlay n.” “Yok, bir ay yeter.”

dediler. te bu yöntem uygulan yor imdi orada. Yap lan i lemlerde bilmem ne evrak  eksik,

o bir ay bitti; ondan sonra ucu aç k bir süre. U ra  dur, i in yoksa.

AL  KOÇAL (Zonguldak) – Ama, vatanda  bu ekilde bir madeni al p cebine

koyuyor.

BA KAN – Art k orada ba ka türlü i ler var, onlar  konu muyoruz.

AL  KOÇAL (Zonguldak) – Konu muyoruz, ama bilelim.

BA KAN – Bilin ama konu muyoruz.

AL  KOÇAL (Zonguldak) – Belki ileride bize de laz m olur da…

BA KAN – Madencilik yaparsan z, bana bir dan n, dan man olarak al n.

Buyurun Mehmet Bey.

MEHMET SAL H ERDO AN (Denizli) – Say n Ba kan m, ben özellikle Say n

Ba kan za te ekkür ediyorum bu sunumlar  için.
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Tabii, zaman zaman önceki dinledi imiz de erli sunumcularla çeli kili durumlar

oluyor hâliyle. Burada, Galata bankerlerine, duyunu umumiye kadar bir konu gündeme geldi.

Ancak, biz geçen gün sektörün içinden gelen ki ileri dinledi imiz zaman, onlar dediler ki:

“Madenin iki a amas  vard r, ara rma ve i letme. Ara rma safhas nda madencilerin en

büyük eyi para, kredi temin edememesidir. Dolay yla, bunun a lmas  için maden

rezervlerinin teminat olarak gösterilmesi konusunda bir yasal düzenleme yap lmas  laz m.

Bu konunun a lmas  laz m.”

Tabii, maden rezervlerinin görünür veya i letilebilecek maden rezervlerinin teminat

olarak gösterilmesi demek, e er bir ki i yerli veyahut yabanc  kredi temin edecekse bu

kaynaklar n yerli veyahut da yabanc  birtak m bankalar n ellerine de -borcun ödenmemesi

hâlinde- geçmesi demektir, en az ndan bunun riskini ta r. Burada, maden odam n görü ü

nedir? Maden rezervlerinin bankalarca teminat olarak gösterilmesinin yan nda m z, de il

misiniz? Bu çok önemli bir ey.

Ba ka bir konu: Burada, zannediyorum, Maden leri ile Say n Ba kan n aras nda

biraz da bireysel bir konu oldu unu dü ünüyorum, gerçi daha önceki sunumcular söylemi ti,

madende çal lacak olan ki ilerin paras n devlet taraf ndan ödenmesi falan…

De erli arkada lar, içimizde hukukçular var. Ben avukat m, avukatl ktan geldim. Bir

ki iye ba  çal yorum, istedi i zaman beni azleder vatanda . Muhasebeci serbest çal r

ama bir ki inin eyidir, azleder veyahut i  yeri hekimi vard r, her zaman azledebilir.

Dolay yla, bunun konusu orada bu i leri devletle tirelim, orada kanun zoruyla görülen,

mecbur hâlde tutarken unu yapal m, devlet paras  ödesin veyahut fondan paras

ödensinden ziyade, burada bizim bu meslek disiplinini, ahlak  mutlaka getirmemiz laz m.

Zannediyorum, bir konu, u an zab tlar  tam bilmiyorum ama akl mda kald

kadar yla söylüyorum, Maden leri Genel Müdürümüz Ali Bey benzer sorunlar anlatt  ve

hiçbir zaman da “Sorumluluk Maden Mühendisleri Odam n” falan da demedi burada, fakat

bir e itimin verildi ini, bunlar n geli tirilmesi gerekti ini, biz e er bir sektörü ey

yapacaksak… Hatta müracaat n çok fazla oldu unu, günde bin, bin be  yüz eleman n

neredeyse gelip gitti ini, denetimin eksik oldu unu, yap lamad  da burada ifade ettiler.

Dolay yla, burada birbirimizi suçlama yerine i  birli i yapmak suretiyle mutlaka bizim bir

meslek ahlak  geli tirmemiz laz m. Öyle zannediyorum ki, madencilikte bizim biraz daha

fazla almam z gereken mesafeler söz konusu, meslek ahlak , meslek disiplinini daha iyi
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geli tirmemiz konusunda tabii devlete de dü en görevler var ama burada sivil toplum örgütü

mahiyetindeki sizlere de büyük görevler dü tü ünü ifade etmek istiyorum.

Te ekkür ediyorum.

BA KAN - Ergün Bey, buyurun.

ERGÜN AYDO AN (Bal kesir) – Te ekkür ediyorum Say n Ba kan.

Gerçekten, aç klay  ve kapsaml  sunumunuz nedeniyle ben de sizlere te ekkür

ediyorum. Hem sektörün sorunlar  hem de çözüm önerileriyle birlikte anlatt z bu sunum,

gerçekten bizi son derece bilgilendirdi. Tabii, kamu yarar  ve çevreyi de gözeten

madencili e bak  da ayr ca kutluyorum.

Tabii, bu kadar çok say da üyesi olan bir meslek örgütünün bu sektöre böylesi do ru

bir bak  aç  sonras nda bu sorunu neden bu kadar ya yoruz diye merak ediyorum. Yani,

sizin hem kamu yarar  gözeten hem de çevre yarar  gözeten… Oradaki halk n da

deste iyle madencili in daha da sonuç alaca  söylediniz, aynen kat yorum. Ama, bugün

ya ad z bu sektörün en temel sorunlar ndan birisi ya çevreyle ilgili ya anan sorunlar ya

da o bölgede ya ayan vatanda lar zla ilgili ya anan sorunlardan kaynaklan yor. Siz,

aç klay  sunumunuzda kamu yarar  ve çevre ve oradaki halkla birlikte bu i  birli i

yap ld nda bu sorunun çözülece ini söylediniz, aynen kat yorum. Ama, niye bu sektörün

di er temsilcileri sizler gibi dü ünmüyor? Bu sorunlar  ya yoruz.

Yine, enerjiyle ilgili verdi iniz bilgiler… Gerçekten hem istihdama yönelik arz

güvenli i ve maliyet nedenleriyle son zamanlarda s kça kullan lan ithal kömüre dayal  -bizim

bölgemizde de Band rma’da u anda eski Bakan z kurma a amas nda- bir santral

çal malar  devam ediyor. Bunun yan nda do al gaz n maliyetinin yüksek olmas  ve bizim

kendi kaynaklar z kullan larak enerji üretmemizin hem istihdam  art raca  hem de arz

güvenli i ve maliyetin de dü ük olmas ; o da do ru… Ama bu yeterince yetkililer taraf ndan

anla lamad  için midir? Yoksa ba ka hesaplar m  vard r? Yoksa, sizin söyledi iniz son

derece do ru, biz de aynen kat yoruz, bu kendi kaynaklar zla üretilecek enerjinin d a

ba ml  azaltaca , istihdam  art raca , arz güvenli ini beraberinde getirece i ve

maliyetinin de dü ük olaca  söylendi. Rakamlar z da son derece do ru. 4 sent, a

yukar  yüzde 50 bir tasarruf sa yor. Bu konuda daha etkin olamaz m z?

Te ekkür ediyorum.

BA KAN – Buyurun efendim.
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TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – Çok

te ekkür ediyorum.

Maden rezervlerinin teminat olarak düzenlenmesiyle ilgili soruyu öyle cevaplamak

gerekir diye dü ünüyorum: Zaten arama esnas nda böyle bir te vik alam yor sektör veya

ki i. Çünkü, henüz daha bir ey bulup bulamayaca  belli olmad  için ancak bu bulunur ve

görünür hâle getirilen bir rezerv için geçerlidir.

Tabii, burada öyle bir s nt  var: Madenler Anayasa’n n 168’inci maddesine göre

devletin hüküm ve tasarrufu alt nda, yani devletin mal . Devlet, bu hakk  i letme hakk

eklinde geçici olarak devrediyor. Benzetme ne kadar do rudur, bilmiyorum ama, sizin

gayrimenkulünüzü, evinizi bir anlamda süreli kiraya vermeniz gibi bir ey. Sizin kiraya

verdi iniz evinizi kirac , tutup bir ba kas na ben bunu teminat gösteriyorum, benim varl m

var diyerek ba ka bir i  yapabilirse bu da olur diye dü ünüyorum. Dolay yla, bunun

hukuken, anayasal olarak do ru olmad na inan yorum.

kincisi, Anayasa tekni i aç ndan hukukçu olmad m için bu kadar

söyleyebilece im ama, di er anlamda politik olarak da çok do ru bulmuyoruz, çünkü siz

biraz önce söyledi iniz gibi, orada bir sorun ya ad zda o kayna n özellikle Türkiye’de

bankac k sektörünün tamam na yak n da yabanc larda oldu u dü ünüldü ünde, bir

yabanc irketin, yabanc  sermayenin eline geçmesinin önünü açm  oluyorsunuz bu

çal mayla. Dolay yla, bunun çok do ru olmad  dü ünüyoruz. Yasa olarak da bu nas l

gelecek? Bu banka teminat  farkl  bir ey, madencilik, rezervler farkl  bir ey. Dolay yla,

bunu sak ncal  buldu umuzu genel anlam yla söylemek istiyorum sorunun cevab  olarak.

Do ru bulmuyoruz bunu.

kincisi, bizim, özellikle benim Maden leri Genel Müdürüyle bireysel bir sorunum

yok, olamaz da zaten, böyle bir ey dü ünülemez de. Ama, ben bir meslek odas  temsil

ederek, 13. 500 üyenin temsilcisi olarak üye taleplerimizi oraya arz ediyorum, iletiyorum.

Ama, sorumluluklardan kaçarak, bir ba kas  üzerinden yol almaya çal man n do ru

olmad  söylemeye çal m. Yoksa, benim ki isel bir sorunum olamaz, olmam r da.

Burada, biz azile çok fazla bir ey demedik. Azil, istemememize ra men, bir

gerçektir, çünkü Türkiye’de piyasa ekonomisi uygulan yor, patron, i veren her zaman güçlü.

çiyi atar m ben, be enmezsem atar m, en kötü ihtimalle tazminat  veririm.” diyor.

BA KAN – Öyle geli igüzel “Atar m.” yok Türkiye’de.
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TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – Var

Beyefendi.

BA KAN – Ben sanayiden gelen bir insan m. Bak n, y llarca fabrika çal rd m, bin

ki iye kadar adam çal rd m. Bir i çiyi atabilmek için onun oradaki i  komitesi taraf ndan

kusurlar n belgelenmesi laz m. Kusurlar  belgelenecek, ondan sonra at lacak.

ERGÜN AYDO AN (Bal kesir) – Susurluk Yörsan’da 400 ki iyi kap n önüne

koydular.

BA KAN – Atmak ba ka tazminat , usunu, busunu verip ç karmak ba ka.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – Say n

Ba kan m, bu tabii teknik bir eydir. K na uydurup atmak da atmakt r. Sonuçta, Tekel

çilerinde…

BA KAN – Yani, laflar  söylerken, böyle rastgele de il de gerekli eyiyle söylemekte

fayda var. Ben arkada ma hitaben söylüyorum.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – Say n Ba kan m,

er bana söylüyorsan z, ben hiçbir eyi rastgele söylemedim.

BA KAN – Arkada m “At yor.” falan dedi de.

ERGÜN AYDO AN (Bal kesir) – Ben “At yor.” demedim…

BA KAN – Kim dedi? Sen mi söyledin?

AL  KOÇAL (Zonguldak) – Haydi ben söylemi  olay m.

BA KAN – Peki, kusuru sana yükleyelim.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – imdi,

Say n Ba kan m, teknik nezaretçilikte ke ke sizin verdi iniz kriterlere göre azledilse, at lsa.

u anda “Azlettim.” demek yetiyor yasaya göre, hiç gerekçeye gerek yok.

BA KAN – Ben o ekilde oldu una inanm yorum. O yasan n o maddesinin, (k)

maddesinin…

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – u anda

efendim, kanun böyle, uygulama da böyle.

BA KAN – Her maddesine yönetmelik ç kar yor, tüzük ç kar yor, o maddesinin de

bir yönetmeli i, bir tüzü ü olmal .

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– Var

efendim.
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AL  KOÇAL (Zonguldak) – Zonguldak Ere li tersanelerinde alt  ay önce 6 bin ki i

çal yordu, alt  ay önce 6 bin ki i, akl zda kalmas  için kafiyeli söylemeye çal yorum. Bu

6 bin ki iden bugün u anda bin ki i çal yor. Yani her ay bin ki inin i ine son verilmi .

Burada yani ille komisyon, bilmem ne, atamazs n, öyle bir ey yok.

BA KAN – Varsa öyle bir ey dava ederler, davay  kazan rlar yani. Ben i verenlik

yapt m…

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– Dava açma

hakk  var. ey udur: Tazminat  ödedi iniz sürece çok rahat atabilirsiniz.

BA KAN – Ha, mesele o.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– imdi,

burada bizim eyimiz u: Tabii, azli tart mayal m burada, dedi iniz gibi bunun  Kanunu

vard r, i  güvencesi vard r, farkl  bir boyuttur ama burada uygulanan pratikte “teknik

nezaretçiler” dedi imiz maden mühendisleri çok kolay kap n önüne konulmaktad r, ücretini

almak için dava aç p sürünmektedir y llarca ve bu anlam yla da ma durdurlar. Bizim

talebimiz somuttur, yoksa sadece bir mesleki ovenizmle meslek üyelerini koruma anlam yla

de ildir, olmas  gerekendir. Yani i  güvencesi de talep etmiyoruz, asl nda etmemiz gerekir,

onu da edemiyoruz, ne yaz k ki öyle bir ortama geldik ki üyemizin i  güvencesini bile

koruyamaz hâle geldik.

imdi, Say n Ba kan, biz, Maden Mühendisleri Odas  kendi örgütsel yap  içinde

kurullar  olan, kurumlar  olan bir örgüttür. Gerekti inde üyelerine meslekten men cezas

verir. Bunun örnekleri de vard r. E er meslek ahlak na uymam sa, i  disiplinine uymam sa,

maden mühendisli i eti ini karalam sa onun cezalar  bellidir ve yerine getirilir, örnekleri de

vard r. Biz bunu yap yoruz,  Oda olarak elimizden geleni yap yoruz ama burada genel

kurallarda bu dedi imiz sorunlar n çözümünü yerine getirmeyip de sadece “Oda unu

yaparsa hallolur.” gibi bir tav r eksiktir, do ru tav r de ildir. Bunu arz etmek istedim ben.

Yoksa, meslek odas  olarak biz kimseyi suçlayarak da yol alm yoruz. Burada Say n Vekilimiz

“Birini suçlamayla bir yere var lmaz.” dedi, bizim amac z suçlama de il. Tespitlerimizi

sizinle payla k, çözüm önerilerimizi koyduk ve bunlar n dikkate al nmas  talep ettik.

OSMAN ERTU RUL (Aksaray) - Zaten e er maden i lerinin dedi i her ey do ru

olmu  olsa madenciler niye böyle s nt  çekiyor?
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TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– O zaman

bu Komisyonu ne gerek var? Bu komisyon bir s nt dan kuruldu.

OSMAN ERTU RUL (Aksaray) – Tabii yani özellikle farkl klar  bulal m ki…

BA KAN – Bu Komisyonun kurulu unun amac  bu, s nt lar  gidermek.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– Bu

Komisyon bir gerekçeyle kuruldu zaten.

BA KAN – kincisi de burada genellikle daha çok a rl kl  olarak sektörü

konu aca z. Yani sektörün problemleri ne? “ te, bor madeninin problemi u.” Ha, bunun

içinde bir cüz olarak denetim konusu i lenmeli.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– Tabii. Bu

da bir sorundur, i  kazalar  ya an yor, bunun da nedenlerini aktarmaya çal k, bunun da

çözümü için e er bu Komisyon bir katk  koyacaksa biz Oda olarak bugün verdi imiz gibi

yar n da o katk  sunmaya haz z.

BA KAN – Ben bir ey soray m.

Sorular n cevab  tamamland  m ?

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– Hay r.

BA KAN – Bitirin, sonra soray m.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– Tamam

efendim.

Ergün Bey’in sorusu: “Madem bunlar, tespitler do ru, biz de kat yoruz, ama o

zaman neden bu sorunlar ya an yor? Neden madencilik daha düzgün ekilde, daha ileri

boyutta ülkede yap lam yor?” diye sordu. Tabii, imdi asl nda biz madenlerin ülkenin

kaynaklar  oldu unu, halk n mal  oldu unu ve onlar n yarar na i letilmesi gerekti ini birinci

planda hep söylüyoruz yani “kamu yarar ” dedi imiz ey odur. Ama siz bir firma yarar , irket

yarar  gözünden bakarsan z orada nas l kâr edece inize bakars z sadece, amac z

kârd r, yani bir özel sektör gidip de Giresun’un bir da  köyünde “Ya, yaz kt r, bu insanlar iyi

ya am yor, bunlar n ya am kalitesini yükselteyim.” diyerek oraya bir i letme açmaz,

beklememek de gerekir diye dü ünüyorum. Nedir? Kâr ediyorsa yat m yapar, etmiyorsa

yapmaz.

Buradaki tehlike udur: Madenleri, dedi im gibi, bir havza baz nda de erlendirmek

laz m. Örne in, u bilgisayar n üzeri madense, bu bir bak r madeniyse, bu bak r madeninin
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tenör dedi imiz içindeki maden zenginli i de iktir, bir k sm nda yüzde 4’tür -ki bu iyi bir

orand r- yar nda yüzde 2’dir, binde 5’tir, yüzde 1’dir. Siz bunu planlarken ortalama tenörü

al rs z, dersiniz ki buran n ortalama tenörü yüzde 2’dir. “Ben bunun hepsini üretti imde

yüzde 2 tenörlü bir maden cevherini üretece im.” dersiniz. Bu bir kamusal bak r ama özel

sektör bak  böyle olmaz. Nas l olur? Yüzde 4’lük k sm  al m, çünkü çok para

kazanaca m buradan, çok daha kolay üretece im denir. Bunu üretirsiniz ama binde 5’lik

sma geldi inizde, tabii burada bitiyor benim i im, b rak r gidersiniz, oysa o da bir rezervdir

ve daha sonra da o rezervi e er iyi planlamazsan z (“havza madencili i” diyoruz biz buna) o

rezervi daha alamazs z art k, biter o.

BA KAN – Tabii, kal r ondan sonra.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – O kaynak

kal r.

Bizim ba tan beri, y llardan beri Odam n söyledi i budur, kamu yarar . Yani bir

havza madencili i yap ls n, ülke kaynaklar  iyi planlans n, bir gram  dahi kalmayacak ekilde

kar lacak yap lar olu turulsun. te biraz önce As m Bey’in dedi i örnekte bak r için biz

düne kadar yüzde 2’yi üretiyorduk, çünkü bak n tonu 2 bin dolard , 8 bin dolara ç nca

onun dörtte 1’i daha dü ük olan tenörü üretmek ekonomik oldu. u anda 0,4-0,5’i üretiliyor.

AL  KOÇAL (Zonguldak) – Yeri gelmi ken Say n Ba kana bir ey sormak istiyorum.

BA KAN – Buyurun.

AL  KOÇAL (Zonguldak) – Yeri geldi i için bunu ö renmek istiyorum. Baz  kesimle,

hatta sizin baz  meslekta lar z madenlerin tamam n kullan lmas n ülkelerin, özellikle

ülkemizin gelece i aç ndan çok da mant kl  olmad  ifade ediyorlar. Yani biz ne diyoruz?

Genellikle madenlerimizi ne kadar çabuk üretime katarsak o kadar çabuk sanayile iriz ve

kalk z, daha müreffeh, daha refah bir ülkede ya ama f rsat  yakalar z. Sanayile me

neye ba r? Madenlerinizin üretime sunulmas yla mümkündür.

Yani siz bu dedi im görü e kat yor musunuz?

BA KAN – Onun aksi de var yaln z, onun aksi de var. Diyor ki, imdi

de erlendirmezsen, u anda de erlendirmezsen otuz sene sonra modas  geçer yahut yerine

ba ka bir ey bulunur, o zaman hiçbir k ymet ifade etmez.

AL  KOÇAL (Zonguldak) – Ama bir ba ka görü  de örne in u anda diyor ki: “Yahu

u bor madeni dursun karde im, ne acele ediyorsunuz, bu bizim zenginli imizdir, ayn
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zamanda bizim pazarl k ad na, i te olas  bir durumda stratejiktir, çok rahat d ar yla, i te

dü manlar zla pazarl k edebilme imkân  yakalam  oluruz. O madenimiz varsa, o

zenginli imiz varsa pazarl k gücümüz daha da artar, daha dik otururuz, onun için çabuk

çabuk bu madeni niye tüketiyoruz ya!” gibi bir anlay  da var.

BA KAN – ki alternatifi de dü ünmek laz m.

Bak, imdi, galiba Avrupa Birli inde de il mi, zararl  bulundu. Ne o?

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – Asbest u

anda kullan lm yor.

imdi, bor da Avrupa Birli inde zararl  bulundu ama Say n Ba kan m, imdi onunla

ilgili bizim çal malar z oldu. lginçtir, Rio Tinto’nun bor rezervleri bitmek üzere ve o

zaman i te üremeye zararl  toksik madde s na soktular, kuru kafa i aretiyle ancak

sat labilece i gündeme getirildi. Biz, o zaman -2005 y yd - odalara bir yaz  yazd k. Kime

yazd k? Cumhurba kanl  makam  ba ta olmak üzere bütün ilgililere yaz  yazd k “Böyle bir

çal ma yap yor, bu çal ma sa k aç ndan oldu u kadar daha çok politik ve ekonomik

olabilir, bunun hassasiyetle üstünde dural m.” dedik o zaman. Yaz z çok dikkate al nmad

ve o karar 2008 y nda ç kt . imdi, bunu iyi irdelemek laz m, yani imdi fareye a zdan bor

yedirmi ler sveç’te ve diyorlar ki: “Bor yiyen fare di er fareye göre daha az üreme eyine

sahip oldu.” imdi, bor hiçbir zaman a zdan ka kla yenen bir madde de de il, art ,

hocam z, Allah rahmet eylesin, Bekir S tk ayl  Hocam z -t p profesörüdür kendisi- bir

ara rma yapt  uzun y llar. Nerede yapt ? K rka’da yapt  yani bor madenlerinin oldu u

köylerde bir istatistik çal ma yapt  “Nüfus h nda azalma var m  gerçekten?” diye. Ç kan

sonuçta i te, do uda, güneydo uda neyse üreme h  orada da ayn , bir de iklik yok, ona

ra men, bu karar al nd .

BA KAN – Zaten imdi o raporlarla ilgili Avrupa nsan Haklar  Mahkemesinde

davalar aç ld imdi.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– Etibank

dava açt .

BA KAN – kisi kabul gördü davan n, görü ülüyor.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– Bu örne i

unun için verdim: Yani bunlar daha farkl  nedenlerle al nan kararlar, uygulamalarda buna

dikkat etmek laz m.
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imdi, burada tabii biz madenlerin uzun vadeli planlamas  hep önemseriz. Örne in

ne kadar madenimiz var, ne kadar y l yeter, bunu nas l kullanmal z? Ve “stratejik rezerv”

denen bir rezerv kavram  vard r, yani bunu ülkeler stratejik rezerv olarak koruyabilir, bu bir

devlet politikas r. Sonuçta sizin elinizde bir güçtür bu. Bor için de bu geçerlidir, krom için

de geçerlidir. te, ben 1968 y llar nda ortaokulda okuyordum, co rafya kitaplar nda hep

unu diyordu: “Türkiye dünyan n 3’üncü büyük krom rezervine sahip ülkedir.” Hat rlar z, ben

1956 do umluyum, o ya takiler hat rlarlar. Pekâlâ o y llardan, 1968’den bu yana ne oldu

imdi? Kromlar z ne oldu? Ne kadar  bizde u anda, elimizde ve biz bundan ne kadar

faydalanabildik?

AL  KOÇAL (Zonguldak) – Yahut tükettik?

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– Tükettik.

Nas l tükettik? Ürettik, ham madde olarak gitti, ürettik gitti, ürettik gitti ve sonuçta u anda

bizim elimizde çok ciddi krom rezervlerimiz de var ama o dedi im zenginlikte kalmad  ama

birileri ald  onu kendi sanayisinde paslanmaz çelik olarak kulland , uç ürününe dönü türdü,

sava  malzemesi olarak kulland , tank yapt , top yapt . Yani burada devletlerin politikalar

belirlerken uzun vadeli olarak stratejik maden dâhil belirlemek gerekir, bunu sadece bir

piyasa ürünü olarak görürseniz madenleri, i te “Satal m, kâr edelim.” derseniz, çok ciddi

yan lg ya dü ersiniz. Bunun planlamas  önemlidir bu anlamda.

MUSTAFA KEMAL CENG Z (Çanakkale) – Konu anla lmad  gibi geldi bana da. Ali

Bey güzel bir ey söyledi -Ba kan m da madenci- dedi ki: “Bir havzaya gitti iniz zaman

orada bir miktar kalmamas  laz m.” dedi. Herkes bunu yaparsa sonra o sektörün alet edevat

gelip tekrar onu ç karmas  filan mümkün de il, her havzada böyle bir art k maden eyi

kald nda bu ülkenin aleyhinedir. Havza baz nda kaynaklar  tamamen en az ndan al p

depoya koymal , daha i lenilebilinir bir durumda kalmal r.”

TÜRK MÜHEND S VE M MAR ODALARI B RL  BA KANI M. MEHMET TORUN –

imdi, “ thal kömüre dayal  santraller neden yap yor?” te, biraz arz etmeye çal m ama

tabii burada bir irket önceli i gibi bak rsa e er kömürü ucuz getirip, limana hemen döküp,

enerji üretip devlete satacaksa o ayr  bir hesapt r ama biz Oda olarak kamu yarar  aç ndan

bakt zda da, ülkenin yarar  aç ndan bakt zda da burada kamu yarar

görmedi imizi ve dava açt  da arz etmeye çal m zaten. Dolay yla, bu ithal kömürler

mutlaka gelebilir ama öncelikle Elbistan ba ta olmak üzere kendi kömür kaynaklar
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de erlendirirsiniz, yetmiyorsa ayet o zaman ba ka seçenekler de göz önüne al r diye

dü ünüyorum.

BA KAN – Halil Bey’e de söz veriyorum, o da söz istemi ti.

Buyurun efendim.

HAL L ÜNLÜTEPE (Afyonkarahisar) – Say n Ba kan, te ekkür ediyorum.

Ba kan m, bir de benim sizden bir ricam var: imdi, iki buçukta tekrar bir

arkada z gelecek, bak n, 4’ümüz sabahtan beri oturuyoruz. Bizler bir insan z, ö leüzeri

yemek yemedik. Biz burada bir program çal mas  yaparken bunu ciddiye al yoruz, hiçbir

arkada z yok. O zaman bu saatler lütfen ilgili arkada larca dinlenebilecek süre içinde

olmal . Arkada lar z da yemek yemediler. Öyle bir saatte ça rd k ki…

MUSTAFA KEMAL CENG Z (Çanakkale) – Onlara söyleriz biz imdi.

HAL L ÜNLÜTEPE (Devamla) – Sizin söylemeniz hiç önemli de il ama bu bir

çal man n bir yöntemini daha düzeyli koyal m. Ö leüzeri herkesin bir yemek ihtiyac  olacak

ve biz bir an önce bitirmeye çal yoruz ki di er arkada lar  dinleyelim diye. Ben o konuda

biraz daha dikkat ve özen gösterilirse daha yararl  olur dü üncesindeyim.

Say n Torun’a da ve arkada lar na da te ekkür ediyorum. Tabii, de ik bir sunu

yapt lar. imdiye kadar daha ziyade biraz daha devleti dinledik fakat farkl  bir yorum geldi,

imdi kafam zda da birtak m soru i aretleri oldu. Elbet bu sizin kendi dü ünceniz, yani

dü üncenize sayg  duyaca z. Di er kurumlar n anlatt klar  dü üncelere de sayg  duyaca z,

“Niye siz o kurumlar gibi dü ünmüyorsunuz?” diye onu sorgulama hakk z da yok. Çünkü

insan farkl  dü ünür; o, zenginli imizdir.

imdi, Ta kömürü Genel Müdürü olsun Eti Maden Genel Müdürü olsun genellikle

hizmet al eklinde bu i leri götürdüklerini ve kârl  oldu unu söylediler, siz ise kamu

hizmetini ön plana koydunuz, ciddi bir farkl k var veya Eti Madenin Genel Müdürü, siz çok

daha iyi biliyorsunuz, 2004’te Eti Maden sadece bor i lemeye ba lad , di er alanlardan

ayr ld  fakat Say n Genel Müdür burada “Art k önümüzdeki dönemde kroma da girmeliyiz,

ba ka alanlara da Eti Maden olarak girmeliyiz.” dedi. 2004’te takip edilen politika m  yanl ,

yoksa bugün o alanlara niçin girilme ihtiyac  duyuluyor?

imdi, ithal kömürden bahsettiniz, bahsedildi, ithal kömüre dayal  santrallerin

olu umundan bahsedildi, o konuda arkada za da yan t verdiniz, 2009 y nda ve 2008

nda ithal kömüre ne kadar döviz ödedik? thal kömüre… Bugün Sosyal Yard mla ma
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Fonu taraf ndan da da lmaktad r, ayr ca Türkiye Ta  Kömürü letmeleri taraf ndan da

fakir fukara fonundan bu yoksullara kömür da  yap lmaktad r. Türkiye’de 2008’de ne

kadar kömür da lm r? 2009’da ne kadar kömür da lm r? 2009 y  içinde Ta kömürü

letmelerinin finansman s nt  çekti ini söyledi Say n Genel Müdür, Hükûmetin, daha

do rusu hazinenin ne kadar borcu vard r?

Bir konuyla ilgili olarak da unu ö renmek istiyorum: Türkiye’de madencilik sektörü

yönünden geni  bir birikime sahip olmam za ra men, kendi madenlerimizi i letme yerine

ithal ederek hem d ar ya döviz öderken hem de yerli i letmecileri ciddi s nt ya

dü ürüyoruz. Örne in ithal kömür gibi. Örne in, son krizden sonra 2008’den itibaren

mermercilik sektörü ciddi bir oranda zay flad  ve i letmeler bugün yüzde 30-35 kapasiteyle

çal yor. imdi Türkiye’deki büyük i letmelerde genellikle bugün nas l ithal kömür tercih

ediliyorsa Çin graniti de tercih ediliyor.  Bu Çin granitinin kullan lmas  mermercilik sektörüne

ciddi bir s nt  yarat r m ?

Ayr ca, sizlerden bir konuda daha bilgi almak istiyorum: Bizim mermer hijyenik midir,

de il midir? Acaba Çin graniti niçin tercih ediliyor? Türkiye’de mermercilik sektörü ciddi bir

at m yapmas na ra men Çin granitini niçin tercih ediyoruz?

Bir de u: Türkiye Ta  Kömürü, gerçi bu sizin dü ünceniz bu konuda belli, ama ben

bir onu ey etmek amac yla söylüyorum, yan lm yorsam -e er yanl  söylüyorsam

arkada lar m düzeltsin- Türkiye Ta  Kömürü letmeleri Genel Müdürü “Bingöl’de madeni,

te hizmet al eklinde ihale ç kard k, hiç kimse al  ç kmad …”

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN–

Karl ova’da.

HAL L ÜNLÜTEPE (Devamla) – Karl ova.

Sordu unda unu söyledi:  “Yani sosyal yap  gere i ç kmad .” dedi. “Peki, kamu

olarak çal may  dü ünmediniz mi?” dedi imizde pek net, aç k bir yan t alamad k. Belki bu

bir siyasi iktidar n bir politikas  gere i bunu söyleyememi  olabilir. Bu tür yerlerde kamu

letmecili i tercih edilmeli mi?

Te ekkür ediyorum, sa  olun.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– Çok

te ekkür ediyorum.
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Tabii, bu zamanlama konusunda asl nda benim de bir sitemim vard  ama madem

söylediniz, bugün Tekel i çilerini desteklemek için ülkede bir genel grev var. Biz asl nda

Oda olarak bu genel grevi destekledik ve greve kat lmak için haz rlanm k ama böyle bir

ey gelince de üyelerimizi gönderdik, biz geldik. Bunu da bir görev olarak kabul ediyoruz

ama bilgi vereyim istedim.

imdi, hizmet al  konusundaki dü üncemiz u: Kamu kurumlar  özellikle son

llarda hizmet al  yöntemiyle bütün asli i lerini hizmet ald rd irketiyle yapt rmaya

ba lad lar. Burada gerekçe olarak da daha ucuza yap ld  gibi bir sav var. Bu do rudur,

sonuç olarak bakt zda kamu kurumunda çal an insanlar n ald  ücret ile hizmet

al nda çal an insanlar n ald  ücret çok çok farkl  ve hizmet al yla çal an insanlar

ayn  i i yapmalar na ra men u anda asgari ücretle çal yorlar. Yine devletin resmî

rakamlar nda açl k ve yoksulluk s rlar n miktarlar  belli oldu unda bu verilen paran n

gerçekten bu s rlar n çok çok alt nda oldu u da bir gerçek. Öyle bakt z zaman bir mal

ucuza üretmek için insanca ya ayacak kriterleri yok sayarak, onlar  de erlendirmeyerek

te ben az para veriyorum ama ucuza üretiyorum.” demeyi ve bunu bir kamu kurumunun

yapmas  hiç do ru bulmuyoruz, ne Eti Maden letmelerinin ne TTK’nin ne de Kömür

letmeleri Genel Müdürlü ünün bu tür hizmet al mlar yla yapt  i leri kâr ediyoruz

hanesinde sayarak insanlar n bir anlamda, t rnak içinde söylüyorum, sömürülmesine

müsaade etmesini de bir kamu kurulu u olarak yad rgad  söyleyebilirim. Ben de o

kurumda çal an birisi olarak söylüyorum bunu.

imdi, Eti Maden letmeleri, do rudur, son zamanda elindeki bütün madenleri

al nm , sadece bor üreten bir kurum. Daha önce alüminyum, bak r, krom, kükürt gibi

madenleri i letirken imdi sadece bor i letiyor. E er kroma girmeliyiz diyorsa oradaki yetkili

bu herhâlde 1935 y nda Etibank’ n kurulu unu hat rlam r. 1935 y nda Etibank

kurulurken o zamanki cumhuriyet kadrolar  üç sacaya  üzerine madencili i in a etmi ler:

Bir, arama; iki, onu üretme, i letme; üç, sanayide kullanma. Bunu hangi kurumlar yapm ?

MTA, 1935’de kurulmu , bir gün sonra Etibank kurulmu , ayn  gün Sümerbank kurulmu . Üç

tane kurulu  kanuna bakarsan z ayn  günlerdir. Ne olacakt r? MTA madenleri arayacak,

bulacakt r, i letmeye haz r hâle getirecektir; Etibank ki, bunun bankac k k sm  da vard r, o

zaman sermaye birikimini bankac k k sm yla sa layacakt r ve mühendisleriyle bunu

sanayiye kazand racakt r. Üç, Sümerbank bunu sanayisinde kullanacakt r. Böyle bir model
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Türkiye’de kalk nma modelidir ve tutmu tur bu model cumhuriyetin ilk y llar nda, 1930’lu

llarda, 1940’larda madencili in gayrisafi yurt içi has ladaki pay  yüzde 40’lara kadar

km . Tabii, has la tart r, ne kadar vard r ama sonuçta oran olarak buraya kadar ç km ,

önemsenmi  bu, onu anlatmak istiyorum. imdi, Etibank döne döne eski yere geldi ine göre

ve say n yetkililer de e er “Biz kroma da girmeliyiz.” diyorsa asl nda bu bilgi birikiminin

oldu unu göstermektedir. Bir yanl  politikan n sonucunu göstermektedir, oradan dönülmesi

gerekti ini göstermektedir diye dü ünüyorum. Benim yorumum budur bu anlam yla.

imdi, “2009 y nda kömüre ne kadar döviz ödendi?” diye bir soru var. Bildi im

kadar yla 10 milyon ton kömür ithal edildi, u anda tabii fiyat  tam bilemiyorum çünkü bunu

özel sektör ithal etti i için rakam olarak alabiliriz.

BA KAN – De ik eyler var.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– Belki D

Ticaret Müste arl ndan al nabilir ama  rakam olarak 10 milyon ton kömür ithal edildi.

AL  KOÇAL (Zonguldak) – 2 milyar dolar n üstünde.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– te, 2

milyar dolar diye dü ünüyoruz.

BA KAN – thalat Genel Müdürlü ünden yaz yla soraca z onu, resmen isteyece iz

onu.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – Ama 2

milyar dolar diye dü ünüyorum, yaln z u rakam  verebilirim: Türkiye'nin maden ihracat  3,2

milyar dolard .

BA KAN – Bana da arkada lar 2,5 dediler.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– 3 milyar

dolar.

imdi, yani otuz kalem mal  üretip, o kadar can kayb , emek, kaynak kayb  ve

oradan üretti iniz ihracat rakam  3 milyar dolar, sadece kömüre verdi imiz 2 milyar dolar, bir

de onun üzerine demiri ekleyin sade kömür ve demire verdi imiz ithalat paras , döviz o tüm

madenlerin ihracat yla kafa kafaya.

HAL L ÜNLÜTEPE (Afyonkarahisar) – 3 milyar lira hesap ediyoruz.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– Ama

buradan otuz kalem mal z gidiyor, bir de hurda demir al yoruz, i in kötüsü o. Hurda demir
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al p ark f nlar nda eritip depremselli i yüksek bir ülkede bunu yine kullan yoruz ve

malzemenin yorulmas  da ayr  bir tart ma konusu.

BA KAN – aat sektöründe yasakland  o ama arada kaçak olarak kullan yor.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – Hâlâ

kullan yor ne yaz k ki.

Dolay yla burada ciddi bir hesap hatas  var diye dü ünüyorum yani politik hata var

diye dü ünüyorum. Otuz kalem mal  üreteceksiniz, ald z para ile iki kaleme verdi iniz

para ayn .

imdi, bu fakir fukara kömürüne rakamlar da yakla k benim bildi im kadar yla 1

milyon 250 bin ton civar nda 2009 y nda bir yard m yap ld .

BA KAN – Do ru, 1 milyon 250 bin ton.

AL  KOÇAL (Zonguldak) – 2,1.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– 2,1’e

km .

AL  KOÇAL (Zonguldak) – 2008’de 2 milyonun üstünde, 2009 daha net de il ama o

da onun üstünde.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– Demek ki 2

milyon ton civar nda bir hareket var.

Burada Türkiye Kömür letmeleri Genel Müdürlü ü üzerinden yap yor bu çal ma,

kanun görevi TK ’ye verdi. TK ’yi bu kendi üretti i kömürün d nda özel sektörden de kömür

alarak bu kömürleri torbalay p nakliyesini de kendi yapmak suretiyle seksen bir vilayete

da  yap yor.

AL  KOÇAL (Zonguldak) – Kemalpa a’daki i letmesi dâhil.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – Dâhil, tabii

oradan da ald  gibi.

imdi, burada öyle bir s nt  var: TK  bu özel sektörden kömür al rken paras

pe in veriyor, Demir Yollar n nakliye paras  pe in veriyor, torbalama paras  pe in

veriyor ama hazineden paras  al rken alam yor, alamad  için de bugün bankalardan 700

trilyon lira borç para ald , yani trilyon derken eski parayla.

HAL L ÜNLÜTEPE (Afyonkarahisar) – 2009’da m  ald ?
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TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – u anda

TK ’nin bankalardan…

BA KAN – Yeni parayla 700 milyon.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– 700 milyon

yeni parayla, eski sistemle 700 trilyon lira bir kredi çekti finans aç  kapatmak için.

Dolay yla bir kamu kurumu da burada böyle bir s nt  ya yor Kömür letmeleri Genel

Müdürlü ü. Herhâlde büyük bir ihtimalle ileride görev zarar  olarak yap r ve kurumun zarar

ediyor diye Özelle tirme daresine aktar lmas  kolayla r diye dü ünüyorum. Bu bir gerekçe

olabilir.

BA KAN – O tahminleri yapmayal m, öyle tahminler yani yorum yapmak suretiyle

buradaki ifadelerinizi ben ahsen k yorum. Yorum yok, sorulara cevap vereceksiniz.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– Say n

Ba kan, ama bu bir gerçek.

BA KAN – Hay r, burada hüküm verecek siz de ilsiniz, bu Komisyon hüküm

verecek.

TÜRK MÜHEND S VE M MAR ODALARI B RL  BA KANI M. MEHMET TORUN –

Hüküm vermiyorum ben.

BA KAN – Ama siz Komisyonu etkileyecek mahiyette böyle yorum yaparak ifade

verirseniz…

TÜRK MÜHEND S VE M MAR ODALARI B RL  BA KANI M. MEHMET TORUN –

Say n Ba kan, görü lerimi belirtmemde bir mahzur yok san yorum.

BA KAN – Bizim size sordu umuz sorulara cevap vereceksiniz.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– Ayn

soruya cevap veriyorum i te, TK ’ye…

BA KAN – “Özelle tirilir mi?” diye sormad  size arkada .

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– Hay r, “Ne

kadar ediyor?” diye sordu.

BA KAN – Zarar  söyleyin, u kadar zarar, tamam.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– Ben de

zarar ediyor, sonucu bu olabilir diyorum.

BA KAN – Sonuç sormad  size, o sonucu sormad  yani.
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TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– Ama ben

motomot da cevap vermek durumunda de ilim, ben görü ümü de birlikte ekleyebilirim diye

dü ünüyorum.

BA KAN – Neyse biz onu de erlendiririz. Biz raporumuzda de erlendiririz onu.

Buyurun, devam.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– imdi, bu

ithalat n özellikle bütün madencilikte etkisi oldu u gibi mermerde de çok ciddi olumsuz

etkileri vard r. Bunu özellikle Afyonkarahisar ve Diyarbak r’daki mermercilerden ald z

rakamlardan da görüyoruz. Alt  tane mermer sempozyumu yapt k bilimsel olarak ve oradaki

sonuç bildirgelerimizde de bu ithalat n madencili e yans malar  orada bilimsel raporlarla

sunmaya çal k kamuoyuna ve yetkililere.

Burada “Mermer hijyenik midir?” dendi. Tabii ki bizim mermerlerimiz sonuçta

kalsiyum karbonatt r. Burada hiçbir ekilde bir s nt  yoktur ama son zamanlarda Türk

granitleri radyoaktivite içeriyor gibi bir haber ç kt . Bu çok bilimsel dayana  olmayan bir

haberdir ve Çin granitlerinin önünün aç lmas  için ç kar lan bir haberdi ve ne yaz k ki bu

haber tuttu ve u anda kamu kurulu lar z ba ta olmak üzere Çin granitleri ve Çin

mermerleri kamu ihalelerinde kullan lmaktad r ve bunu da yad rgad , özellikle yine

resmî rakamlara göre dünyan n do al ta  rezervinin yüzde 30’unun Türkiye’de oldu u bir

yerde Çin’den granit getirilmesini de çok yad rgad  burada belirtmek istiyorum. Bu da

benim bir yorumum ama herhâlde kayda geçirilecektir.

imdi, TK ’nin elinde sahalar var, i te Bingöl Karl ova gibi, Tekirda  Saray gibi,

Bursa Davutlar gibi u anda kullan lmayan sahalar var. Bu sahalar için ihaleye ç yor ama

bir ekilde ihale sonuçlanm yor. Bunun bir sürü gerekçeleri var. Örne in Bingöl Karl ova’daki

ihalenin sonuçlanmama nedeni sosyal bir sorun da olabilir, toplumsal bir sorun da olabilir

ama Türkiye Kömür letmeleri Genel Müdürlü ünün ana statüsünde ortakla a elektrik

santrali kurmak ve buna ortak olmak eklinde bir yetkisi var ve kamu olarak da Elektrik

Üretim A  ile birlikte, EÜA  ile birlikte TK  orada saha kendisinindir, elektrik i i de

EÜA nd r, orada ortak kamunun sahip oldu u bir santral çok rahat kurulabilir. Bildi im

kadar yla 100 megavatl k bir kurulu güce yetecek bir kömür var orada, 88 milyon ton  kömür

var Karl ova’da.

HAL L ÜNLÜTEPE (Afyonkarahisar) – Bitlis de il, Bingöl de il mi?
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TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN–Evet

efendim, Bitlis de il, Bingöl Karl ova.

Ben te ekkür ediyorum tekrar.

BA KAN – Biz te ekkür ederiz.

Buyurun Say n Cengiz.

MUSTAFA KEMAL CENG Z (Çanakkale) – Arkada lar, bu konuyu yaz  da

verebilirsiniz, zaman geçti ama kay tlara geçmesi için söylüyorum. Bilahare ayr nt

verece iniz raporda da daha detayl  bunu aç klarsan z iyi olur, burada hem uzun sürer hem

de belki bu konuyu irdelememi  de olabilirsiniz.

Madencilik sektörü ve sektöre ba  sanayi ve maden endüstrisi Kyoto Protokolü’ne

nas l bakmaktad r? Kyoto Protokolü’ne kar  yakla z nedir? Odan n bu konuda bir

çal mas , tespiti varsa bizimle de payla rsan z seviniriz. Bunu da yaz  olarak vermenizi

uygun bulurum.

Te ekkür ediyorum.

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– Ben

te ekkür ediyorum.

Asl nda onunla ilgili çal mam z var ama zaman da geçti i için isterseniz, e er

uygun görüyorsan z ben yaz  olarak arz edeyim.

BA KAN – Raporunuzda bunu da verirsiniz.

“Bir ey soraca m.” demi tim: Türkiye Odalar ve Borsalar Birli ine üye misiniz, yani

o Birlikte temsil ediliyor musunuz?

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN – imdi,

Ba kan m, biz Türk Mühendis ve Mimar Odalar  Birli ine ba  yirmi üç odadan bir tanesiyiz.

Meslek odas  olarak Türkiye Odalar ve Borsalar Birli iyle bir ili kimiz, organik ba z yok.

MUSTAFA KEMAL CENG Z (Çanakkale) – Birli in var m ?

TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– Yok.

Türk Mühendis ve Mimar Odalar  Birli i de yine Anayasa’n n 135’inci maddesiyle

kurulmu , 6235 say  Yasa ile olu turulmu  bir meslek kurulu udur. Türkiye Odalar ve

Borsalar Birli i ya da herhangi bir birlikle bir organik ba z ne bizim ne Birli imizin yoktur.

BA KAN – Te ekkür ediyoruz.
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TMMOB MADEN MÜHEND SLER  ODASI BA KANI MEHMET TORUN– Biz

te ekkür ediyoruz.

Saat 15.00’te toplanmak üzere çal malar za ara veriyorum.

Kapanma Saati: 14.33


